
№ 64 (4624)
24 жнiўня  2021 г.
Выдаецца з лiпеня 1995 г. 
на беларускай 
i рускай мовах

Выдавец:УП «Народная Воля».
Кошт — свабодны.
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ßêóá ÊÎËÀÑ

Міністэрства аховы здароўя паведаміла, што ў нядзелю ў Беларусі было 
зафіксавана 918 выпадкаў каранавіруса, выпісаны 701 пацыент.

Дзякуй усiм, хто падтрымлiвае «Народную Волю» 
ў гэты надзвычай  цяжкi час. 

Рэдакцыя.

БЛИЦ

На прошлой неделе вышли на свободу фигуранты «дела «Пресс-клуба» Юлия Слуцкая, ее сын Пётр, а также Сергей Ольшевский и Алла Шарко. 
Без двух дней восемь месяцев они томились за решеткой – с 22 декабря 2020 года. О том, какие испытания им пришлось перенести, создательница 

белорусского «Пресс-клуба» Юлия Слуцкая рассказала в интервью «Еврорадио». Вот его фрагмент:
«Все мы знали, что такое может произойти, даже морально готовились. Но это то, к чему никогда нельзя быть готовым. И когда это происходит, 

ты до последнего не веришь, что это происходит всерьез. Мне всё время казалось, что это какое-то недоразумение, что скоро всё рассосется. 
Это такая очень большая слабость, это то, что делает нас слабыми в такие моменты. Понимая это, там работают хорошие психологи, они этим 

манипулируют. То обещают выпустить, если ты что-то расскажешь, то орут, говорят, что посадят на нары под бездомную, которая будет на тебя… 
То есть всё это применяется туда-сюда. Мой первый допрос длился 36 часов, чтобы вы понимали. Это без сна, когда я уже без сил, просто 

попросила разрешить мне поспать, сказала, что я ни слова больше не могу говорить, я просто без сил. И я поспала час на столе 
при включенном свете, положив голову на руки на стол…»

Даже трудно представить: полтора суток Юлию Слуцкую непрерывно допрашивали! Следователи менялись, а ей, считай, не давали 
ни минуты покоя. Можно ли оставить без внимания этот, прямо скажем, вопиющий факт? Конечно же, нет! 

А поэтому «Народная Воля» решила поинтересоваться у многих известных людей, что они думают на сей счет. Вопрос мы сформулировали так:

36 часов длился допрос 
известной журналистки Юлии Слуцкой – 

что это, высокий профессионализм 
следователей или чудовищное истязание, 

садистская пытка задержанной?

Андрей ДМИТРИЕВ, один из руководителей 
кампании «Говори правду»:

– Если Юлию действительно допрашива-
ли 36 часов подряд, то это самая настоящая 
пытка по отношению к человеку. Другого 
слова и не подобрать. Это абсолютное нару-
шение всех прав и процессуальных норм, 
которые прописаны в нашем законодатель-
стве.

Понятно, что проведение допроса таким 
способом нацелено на то, чтобы сломать 
волю человека. Сломать его психологически. 
Это просто недопустимо и не может иметь 
никаких оправданий. Тем более что речь 
идет не о террористе, который бомбу хотел 
взорвать, а о людях, которые действовали 
открыто, а свою работу строили прозрачно.

Сейчас такие в стране времена. Чтобы 
выбить из человека нужные силовикам при-
знания и получить нужные слова, делают 
такие неприемлемые вещи. И очень важно, 
что Юля про это публично сказала, потому 
что только так это может изживаться.

Часто власть имущие спрашива-
ют: «Каких перемен вы хотите?» Так вот 
мы хотим, чтобы к людям относились 
по-человечески. У людей есть права, и госу-
дарство должно следить за соблюдением 
законности.

Виктор ЛИСКОВИЧ, председатель Постоянной 
комиссии Совета Республики Национального 

собрания Республики Беларусь по 
образованию, науке, культуре и социальному 

развитию:
– Я ничего не могу комментировать, 

потому что совершенно не знаю эту ситу-
ацию. Вы сами поймите… Как я могу что-
то комментировать, если слышу об этом 

первый раз? И я даже не знаю, был ли тот 
допрос 36 часов подряд.

Андрей РУСАКОВИЧ, заместитель 
председателя Постоянной комиссии Совета 

Республики Национального собрания 
Республики Беларусь по международным 

делам и национальной безопасности:
– Такие вещи очень сложно проверить. 

Может, эту Юлию Слуцкую допрашивали 36 
часов, а может, и шесть или час… Надо вос-
станавливать те события.

Но если у человека есть претензии, то их 
можно предъявить, для этого существуют 
соответствующие процедуры и механизмы 
обжалования. И есть соответствующие пра-
воохранительные структуры, которые долж-
ны заниматься этими вопросами. Правила, 
которые установлены этими структурами, 
должны выдерживаться.

Олег ГАЙДУКЕВИЧ, заместитель председателя 
Постоянной комиссии по международным 

делам Палаты представителей 
Национального собрания:

– Я хочу сказать, что в Беларуси МВД, 
прокуратура, Следственный комитет доста-
точно либеральны по сравнению со многи-
ми странами.

Что касается ситуации с допросом Юлии 
Слуцкой, то это только ее слова. Мы же не 
можем оценивать ситуацию, исходя только 
из ее слов. Надо бы услышать комментарий 
и Следственного комитета.

Но, повторюсь, я объехал всю Европу и 
весь мир и вижу, что у нас достаточно либе-
ральное законодательство. Не исключаю, что 
в дело иногда может вмешаться человече-

ский фактор, но в таком случае надо разби-
раться индивидуально по каждому случаю. 
Никогда не надо делать общих выводов.

И у меня сомнения, что человек не спал 
полтора суток, что всё это время его допра-
шивали. Не понимаю: почему нельзя 3–5 
часов допросить сегодня, а затем перенесли 
допрос на завтра? Поэтому, может, это эмо-
ции Юлии или еще что-то…

А вообще не верю, что в Беларуси приме-
няются пытки. Про пытки в американской 
тюрьме Гуантанамо точно знаю, а про пыт-
ки в белорусских тюрьмах не слышал. Это 
такая демонизация наших силовых органов.

Игорь МАРЗАЛЮК, председатель Постоянной 
комиссии по образованию, культуре и науке 

Палаты представителей Национального 
собрания Беларуси:

– Усяго вам добрага!..

Зінаіда БАНДАРЭНКА, народная артыстка 
Беларусі:

– Сёння ўжо нічому не здзіўляешся, 
бо беззаконне даўно перайшло ўсе межы. 
Вельмі балюча, што мы нічым не можам 
дапамагчы людзям, якіх катуюць за кратамі, 
але я кожны дзень малюся за Беларусь і 
беларусаў. За тое, каб наша краіна як мага 
хутчэй выйшла з гэтага прыгнечанага стану.

Сергей ЧЕРЕЧЕНЬ, председатель партии 
«Белорусская социал-демократическая 

Грамада»:
– Таким образом издеваются над людь-

ми, пытаются запугать, морально сломить. 
Этими инструментами сейчас повсеместно 

пользуются. К сожалению, такое сейчас про-
исходит в нашей стране. Для многих людей 
и для меня лично это определенная боль.

Юлию Слуцкую и других фигурантов 
«дела «Пресс-клуба» обвиняли в неуплате 
налогов, но мы понимаем, что это фиктив-
ные обвинения. На самом деле арест – это 
попытка запугать и оказать давление на 
гражданское общество. Сейчас, наверное, 
всех, кто против власти, приравняли чуть ли 
не к террористам или экстремистам.

Это уголовное дело – публичная порка. В 
старые времена людей выводили на площадь 
и забрасывали камнями. Сейчас подходы 
немного поменялись, но смысл остался тот же.

Андрей САВИНЫХ, председатель Постоянной 
комиссии по международным делам Палаты 

представителей Национального собрания 
Беларуси:

– Я сейчас в отпуске, поэтому все ком-
ментарии – когда буду на работе.

Людмила ГРЯЗНОВА, депутат Верховного 
Совета Беларуси 13-го созыва, кандидат 

экономических наук:
– У меня нет ответа на этот вопрос, 

потому что я не присутствовала на этом 

допросе. Если бы была там, то могла бы 
высказать свое суждение и дать какую-то 
оценку.

А так неплохо бы выслушать не только 
Юлию, но и другую сторону. Где свидетель-
ства? Где видеосъемка допроса? Где более-
менее объективная оценка? Если бы это всё 
присутствовало, я могла бы всё это коммен-
тировать.

Татьяна АБЕЛЬ, 
член Постоянной комиссии Совета 

Республики по образованию, науке, культуре 
и социальному развитию:

– Не могу ответить на ваш вопрос, пото-
му что сначала должна изучить это дело, а 
уже затем давать какие-то комментарии. В 
данный момент не готова давать какие-то 
оценки по этой ситуации.

Калина КАПУЦКАЯ, 
член Постоянной комиссии Совета 

Республики Национального собрания 
Республики Беларусь по образованию, 

науке, культуре и социальному развитию:
– Такие вопросы не комментирую, пото-

му что всё это голословно.

Игорь МАРТЫНОВ, заместитель 
председателя Постоянной комиссии по 

национальной безопасности Палаты 
представителей Национального собрания 

Беларуси:
– Я не в курсе этой ситуации, и это не ко 

мне вопрос. Я не занимаюсь такими вопро-
сами, для этого у нас есть соответствующая 
комиссия по законодательству. 

(Окончание на 2-й стр.)

допрос 36 часов подряд.
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СКАЗАНО! НА СВЯЗИ – ВИЛЬНЮС

УЧОРА

(Окончание. Начало на 1-й стр.)

Обращайтесь к людям, которые компе-
тентны в этих вопросах. Я могу проком-
ментировать вам какую-то информацию, 
которая касается Министерства обороны, 
то, что я курирую.

Владимир ГОНЧАРИК, экс-кандидат в 
президенты:

– Это грубое нарушение и законов, и прав 
граждан. Такие методы применяют, видимо, 
для того, чтобы человек сломался, сдался и 
говорил то, что нужно силовикам и властям.

У нас сегодня нарушение закона со 
стороны представителей власти – на 
каждом шагу. Если к ответственности 
привлекают людей за какие-то смайли-
ки в интернете, за неправильный цвет 
одежды или чистые листики бумаге 
на окне в собственной квартире, то 
о какой законности можно говорить? 
Людей пытаются запугать. Это пре-
красно характеризует то, каким обра-
зом власть хочет объединить народ и 
какие методы для этого использует.

Александр ВОЙТОВИЧ, академик 
Национальной академии наук, экс-

председатель Совета Республики Беларуси:
– Сейчас взято направление на то, что-

бы всех запугать. Поэтому и использу-
ют бесчеловечные методы, о соблюдении 
законности уже никто не вспоминает.

Сейчас из Афганистана люди бегут, цепляют-
ся за самолеты, а у нас на дельтапланах в Литву 
улетают, чтобы не попасть под репрессии.

Конечно, некоторые могут сказать, что 
Юлия Слуцкая могла и приврать, но зачем ей 
это надо? Были сотни историй о том, как изде-
вались над людьми в тюрьмах, так что история 
с 36-часовым допросом – просто цветочки.

Радзім ГАРЭЦКІ, акадэмік Нацыянальнай 
акадэміі навук:

– Я пра «Прэс-клуб» і сітуацыю з 
Юліяй Слуцкай нічога не ведаю, але 

адно магу сказаць дакладна: здзека-
вацца з людзей нельга.

Андрей КУРЕЙЧИК, 
драматург:

– Во-первых, это вопиющее нарушение 
закона.

А то, что 36 часов подряд допраши-
вали женщину, не совершившую ни акта 
терроризма, ни убийства, это вообще 
за гранью понимания. Ведь речь шла о 
мелочных налоговых претензиях, а чело-
века допрашивали полтора суток без сна 
и отдыха. Это просто абсурд! Абсурд 
современной белорусской правовой 
системы.

Опрос проводил Алесь СВЕТЛАНиЧ.

ОТ РЕДАКЦИИ
Читатели наверняка обратили 

внимание на ответ депутата 
Палаты представителе Игоря 
Марзалюка. Это не первый 
случай, когда он отказывается 
от комментирования 
серьезных вещей на страницах 
«Народной Воли». Боязнь 
вступать в полемику? 
Нежелание знакомиться с 
другими точками зрения? В 
любом случае не стоит, 
господин Марзалюк, уходить 
от обсуждения острых тем, 
которые, можно сказать, 
ежедневно подбрасывает 
жизнь. Юлия Слуцкая – 
известная в стране личность, и 
то, что она поведала, не может 
быть не  услышано широкой 
общественностью.

БЛИЦ

36 часов длился допрос известной журналистки 
Юлии Слуцкой – что это, высокий профессионализм 

следователей или чудовищное истязание, 
садистская пытка задержанной?

(Окончание. Начало на 1-й стр.)

Обращайтесь к людям, которые компе-

садистская пытка задержанной?

с 36-часовым допросом  просто цветочки.

Андрей ДМИТРИЕВ, 
экс-кандидат в президенты Республики Беларусь:

– Когда Лукашенко говорит о своем уходе, у меня возникает вопрос: приведет ли это к еще одному стол-
кновению внутри общества или станет моментом примирения разных сторон и выработки правил существо-
вания в политике, когда все могут быть представлены в парламенте, в местных Советах, когда выборы – дей-
ствительно инструмент смены власти? Без всего этого сам факт перемещения Лукашенко из одной позиции в 
другую недостаточен.

(Из заявления А.Дмитриева в стриме на его канале.)

Андрэй Скурко з жонкай і сынам незадоўга да арышту.

«Ты ў апошнім лісце пішаш, што нічога не 
атрымлівала ад мяне. Дзіўна, я дасылаў шмат лістоў 
за гэты час», – піша ён жонцы ў лісце, датаваным 17 
жніўня.

Андрэй Скурко – не адзіны палітвязень, ад каго 
лісты даходзяць нерэгулярна. Гэта частая сітуацыя ў 
нашы дні.

Андрэй піша, што займаецца англійскай мовай, 
чытае Ключэўскага, Стывена Хокінга, у камеры ёсць і 
падручнікі па праграмаванні.

«Турма – гэта побытавы выклік. Набываю тут 
уменні, якія ў жыцці пасля ніколі не прыдадуцца. 
Таксама гэта цікавы псіхалагічны досвед. Калектыў з 15 
чалавек ужываецца, адаптуецца да новых удзельнікаў, 
знаходзіць баланс. Усё гэта ў абстаноўцы нетрываласці. 

Любога могуць у найбліжэйшы час перавесці. Тут многае 
адыходзіць на другі план, напрыклад, палітычныя 
погляды. Часам бываюць спрэчкі, але ў цэлым дзейнічае 
прынцып «галоўнае, каб чалавек быў добры».

З тэлевізара вязні даведаліся аб прызнанні партала 
TUT.BY экстрэмісцкім. Што яшчэ глядзяць вязні?

«Нядаўна ўсе разам глядзелі мультфільм пра 
смурфікаў. У цэлым мультфільмы тут добра заходзяць», 
– піша Андрэй.

Штодзень у 6.00, 12.00, 17.30 і 21.30 Скурко водзяць 
мераць узровень цукру і калоць інсулін –у яго цяжкая 
форма дыябету.

Андрэй ставіцца да сваёй сітуацыі па-філасофску: «З 
адлегласці часу мы будзем успрымаць гэтыя дні як нейкі 
эпізод, узяўшы з іх толькі самае смешнае і цікавае».

На просьбу нашаніўцаў Скурко, адзін з найлепшых 
культурных рэпартажыстаў, апісаў і свой любімы 
маршрут па Беларусі – па Гарыні і Прыпяці. Яго 
апублікуюць неўзабаве на сайце і канале «Нашай Нівы», 
каб кожны мог праехаць тым жа шляхам.

Андрэй Скурко і раней пісаў казкі, вершыкі і складаў 
сцэнарыі коміксаў для дзіцячых выданняў, але тыя, 
якія ён дасылае з турмы, – непераўзыдзеныя. Ён піша 
іх для свайго паўтарагадовага сына. Вершы Скурко 
запамінальныя і светлыя, поўныя цёплага гумару.

Добры воўк жыве у лесе:
Ні да кога ён не лезе,
Не хапае, не кусае –
Ён слабых абараняе.
Зайчаняты, лісяняты,
Барсучкі і бабраняты
Лезуць смела на калені.
І крычыць у захапленні
Самы смелы барсучок:
«Пакатайце нас, ваўчок!»
Скурко быў арыштаваны 8 ліпеня падчас разгрому 

«Нашай Нівы». 13 дзён ён правёў на Акрэсціна без 
матраца і халадзільніка для інсуліну.

Как пишет DELFI, Клайпедский 
морской порт из-за санкций в 
отношении белорусского произ-
водителя калийных удобрений 
«Беларуськалия», который экс-
портирует свою продукцию через 
Клайпеду, потеряет как минимум 
18 миллионов евро на судовых 
сборах.

По словам одного из руко-
водителей порта Видмантаса 
Паукште, белорусские грузы 
составляют около 32% от грузоо-
борота Клайпедского порта.

«Дирекция порта получает 
доходы от судовых сборов, то есть 
от тех судов, которые заходят в 
порт. Если не будет грузов, будет 
меньше судов, дирекция порта 
получит меньше доходов, и это 
можно оценить приблизительно в 
18 миллионов евро», – сказал он в 
комментарии радиостанции LRT 
radijas.

Он отметил, что пока нет похо-
жего потока грузов на замену, но 
Клайпедский порт продолжит 

инвестировать в инфраструктуру.
В.Паукште рассказал, что в 

настоящее время начинается реа-
лизация четырехлетнего страте-
гического плана, чтобы порт соз-
давал больше прибавочной сто-
имости. Например, интересной 
сферой В.Паукште назвал про-
изводство и установку в порту 

ветряных электростанций, также 
он упомянул о развитии южной 
части порта.

В свою очередь глава 
Литовских железных дорог 
Мантас Бартушка заявил, что 
из-за потери белорусского тран-
зита компания потеряет около 60 
миллионов евро.

Прэс-служба Міністэрства транс-
парту Беларусі паведаміла, што 
ў нарадзе 23 жніўня бралі ўдзел 
міністр транспарту і камунікацый 
Аляксей Аўраменка, дырэк-
тар Дэпартамента авіяцыі Арцём 
Сікорскі, міжведамасная камісія 
Беларусі, а таксама кіраўнікі 
авіяцыйных арганізацый.

Кіраўнік дэлегацыі ICAO Сільвен 
Лефае сказаў, што праца экспертаў 
будзе праходзіць у абстаноўцы 
адкрытасці і аб’ектыўнасці.

«Дзякуючы папярэдняй працы мы 
змаглі атрымаць агульную карціну 
падзей. Цяпер нам трэба ўдакладніць 
шэраг фактаў, а таксама сабраць 
дадатковую інфармацыю і матэрыя-
лы», – адзначыў Сільвен Лефае.

У план працы групы ICAO у 
тым ліку ўваходзяць выезды ў 
авіяцыйныя арганізацыі і правядзен-
не сустрэч з персаналам. Выніковую 
справаздачу спецыялісты плануюць 
прадставіць да лістапада.

Аляксей Аўраменка паабяцаў, 

што Беларусь забяспечыць доступ 
да ўсіх матэрыялаў і інфармацыі для 
аб’ектыўнага расследавання абставін 
інцыдэнту.

«Неабходна зрабіць усё, каб гра-
мадзяне нашых краін, як і было 
раней, маглі свабодна падарожнічаць 
у еўраазіяцкім рэгіёне па зручных ім 
маршрутах і на авіярэйсах любых 
авіякампаній. Глыбока ўпэўнены, 
што толькі дзеля гэтага палітыка 
павінна быць пастаўлена на другі 
план», – сказаў міністр.

З-ЗА КРАТАЎ

Андрэй СКУРКО:
«Тут многае адыходзіць 

на другі план»
Ужо 46 дзён у зняволенні знаходзіцца кіраўнік аддзела рэкламы і маркетынгу «Нашай 

Нівы» Андрэй Скурко. Днямі ад яго прыйшоў першы за два апошнія тыдні ліст.

Клайпедский порт и Литовская 
железная дорога подсчитали, 

сколько потеряют из-за санкций 
против «Беларуськалия»

Сумма не катастрофичная – 78 миллионов евро. Именно она, по мнению 
белорусских властей, должна была поставить литовскую экономику на колени.

Расследаванне прымусовай пасадкі 
самалёта Ryanair 23 мая працягваецца

Дэлегацыя Міжнароднай арганізацыі цывільнай авіяцыі (ICAO) прыбыла ў Беларусь для далейшага 
расследавання прымусовай пасадкі самалёта, на якім ляцелі Раман Пратасевіч і яго дзяўчына Соф’я Сапега.
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ДЭМАКРАТЫЯ ПА-БЕЛАРУСКУ

СТОП-КРАН

ПРЫВАТНАЕ ЖЫЦЦЁ

Рух «За Свабоду» 
ліквідуюць?

Вярхоўны Суд пакінуў рашэнне Мін’юста  
аб папярэджанні руху «За Свабоду» ў сіле.

Вераніка Цапкала знайшла працу ў Грэцыі
Cям’я экс-кіраўніка Парка высокіх тэхналогій Валерыя Цапкалы адкрывае для сябе новую краіну.

Што на заводах, дзе год таму 
пачыналіся пратэсты?

У леташнім жніўні на некаторых буйных беларускіх прадпрыемствах пачаліся хваляванні рабочых, не згодных з вынікамі выбараў 
і гвалтам сілавікоў над мірнымі дэманстрантамі. Глядзім, што на гэтых заводах цяпер.

Што будзе з «Лістападам»?
З’явілася ініцыятыва прыпыніць міжнародную акрэдытацыю кінафестывалю «Лістапад».

МТЗ

14 жніўня летась рабочыя МТЗ калонай прайшлі на плошчу 
Незалежнасці ў Мінску і далучыліся да пратэстоўцаў. Пасля на заводзе 
ўтварыўся страйкам, некаторыя рабочыя сышлі ў страйк, некаторых 
улады звольнілі. Лідар страйкама МТЗ Сяргей Дылеўскі быў вымуша-
ны з’ехаць з Беларусі.

Што на заводзе цяпер?
Чысты прыбытак МТЗ за мінулы год – 8,2 мільёна рублёў, годам раней, 

паводле дадзеных адзінага партала фінансавага рынку, ён быў большы ў 
12 разоў. На 31 сакавіка сёлета завод завінаваціўся 835 мільёнаў рублёў па 
кароткатэрміновых крэдытах і 416 мільёнаў па доўгатэрміновых. Год таму 
даўгоў было больш на некалькі дзясяткаў мільёнаў.

МЗКЦ
17 жніўня мінулага года Лукашэнка прылецеў на верталёце на Мінскі 

завод калёсных цягачоў, каб супакоіць рабочых, бо на шмат якіх прад-
прыемствах пачыналіся страйкі. Ад рабочых ён пачуў «Сыходзь!». Калі 
крыкі сціхлі, ён сказаў, што нікуды не сыдзе і выбары ўжо правялі.

Чысты прыбытак завода за мінулы год – 7,1 мільёна рублёў, годам 
раней прыбытак быў большы ў 3,1 раза. За год работнікаў на прадпры-
емстве паменела на 307 чалавек.

Па кароткатэрміновых крэдытах завод вінен 101 мільён рублёў (год 
таму было 108 мільёнаў), па доўгатэрміновых – 5,3 мільёна (год таму 
было 9,2 мільёна).

БелАЗ
13 жніўня летась рабочыя БелАЗа сабраліся ва ўнутраным дворыку 

завода, яны задавалі пытанні кіраўніцтву прадпрыемства, а таксама 
старшыні Жодзінскага гарвыканкама Дзмітрыю Заблоцкаму. Пытанні 
тычыліся выбараў і гвалту над мірнымі пратэстоўцамі. Пазней пэўныя 
рабочыя БелАЗа далучыліся да страйку.

Чысты прыбытак БелАЗа за мінулы год – 30,8 мільёна рублёў. Год 
таму прыбытак быў большы ў 8,6 раза. Работнікаў за год паменела на 
571 чалавека.

Па доўгатэрміновых крэдытах завод завінаваціўся 394 мільёны 
рублёў, гэта ў 6 разоў болей, чым годам раней. Па кароткатэрміновых 
крэдытах даўгі завода – больш за 1 мільярд рублёў. За год доўг 
зменшыўся на 28 мільёнаў рублёў.

«Гродна Азот»

У кастрычніку 2020 года многія работнікі ААТ «Гродна Азот» 
падтрымалі агульнанацыянальны страйк. Тады іх на прахадной гвал-
там затрымліваў АМАП. Каля 30 чалавек звольнілі. Частка з іх (13 
чалавек) спрабавалі праз суд вярнуцца на працу, але няўдала.

Мінулы год завод скончыў са стратамі ў 85 мільёнаў рублёў, годам 
раней быў прыбытак у 82 мільёны рублёў.

Па кароткатэрміновых крэдытах завод завінаваціўся 453 мільёны 
рублёў, па доўгатэрміновых – 189 мільёнаў рублёў, за год сума вырасла 
на 30 мільёнаў.

БМЗ
На БМЗ ў Жлобіне 17 жніўня 2020 года спыніліся ўсе тры печы. 

Частка рабочых, пратэстуючы супраць фальсіфікацыі выбараў і гвалту, 
перакрылі на заводзе дарогу для тэхналагічнага транспарту.

Пазней некаторыя рабочыя завода сышлі ў страйк. Большасць іх 
звольнілі. Чысты прыбытак БМЗ за мінулы год – усяго 36 тысяч рублёў, 
у 2019 годзе быў мінус 159 мільёнаў рублёў.

За год на прадпрыемстве работнікаў стала менш на 277 чалавек.
БМЗ завінаваціўся 3,8 мільярда рублёў па кароткатэрміновых крэды-

тах, гэта на мільярд больш, чым было годам раней. Па доўгатэрміновых 
крэдытах завод вінен яшчэ 1,2 мільярда, што на 164 мільёны больш, 
чым годам раней.

МАЗ
Частка рабочых МАЗа далучылася да страйку 17 жніўня. У жніўні 

на самім заводзе адбывалася нешта накшталт «італьянскай забастоўкі»: 
частка людзей выконвала свае абавязкі фармальна, таму выпуск 
прадукцыі ў жніўні знізіўся.

Чысты прыбытак МАЗа за мінулы год – 142 тысячы рублёў, год таму 
быў мінус 497 тысяч рублёў.

Па кароткатэрміновых крэдытах завод вінен больш за 1 мільярд 
рублёў, у 2019 годзе было менш на 342 мільёны. Па доўгатэрміновых 
крэдытах заводу трэба выплаціць 487 мільёнаў рублёў, гэта на 34 
мільёны больш, чым напрыканцы 2019 года.

ЗА ПРАХАДНОЙ

Вераніка Цапкала пакінула сваю працу амаль адразу, 
як стартавала выбарчая кампанія яе мужа. Не так даўно 
Валерый Цапкала ў інтэрв’ю «Газета.ру» прызнаўся: у 
сям’і заканчваюцца грошы, жонка збіраецца выходзіць на 
працу.

«Я цяпер буду вяртацца, напэўна, да кансультацыйнай 
дзейнасці, таму што трэба на нешта жыць, жонка так-
сама збіраецца выходзіць на працу, – распавядаў Цапкала 
расійскім журналістам. – Тыя назапашванні, якія ў нас 
былі, ужо падыходзяць да канца, і трэба шукаць баланс 

паміж зарабляннем грошай і грамадскай дзейнасцю. Можа, 
нават пераедзем з Латвіі».

Вераніка Цапкала, нагадаем, працавала ў буйной 
міжнароднай IT-кампаніі, займалася пытаннямі бізнес-
развіцця. Зараз яна знайшла працу ў Грэцыі, таксама ў 
IT-кампаніі, дзе будзе адказваць за маркетынг.

– Больш за год мы жывём на нашы асабістыя 
зберажэнні, Валерый працуе ў якасці міжнароднага кан-
сультанта, – распавядае Вераніка. – За ўвесь гэты час 
мы не атрымалі ніякай іншай дапамогі. Мы прынялі 
рашэнне, што я таксама павінна вярнуцца на працу, бо 
нам трэба за нешта жыць.

Вераніка Цапкала кажа, што за апошні час яе дзеці (у 
пары двое сыноў) змянілі чатыры школы. Зараз у Грэцыі 
бацькі знаходзяцца ў працэсе пошуку новай школы – на 
носе навучальны год.

– Чыста рускай школы тут не існуе, а для нас прынцы-
пова, каб дзеці маглі чытаць і пісаць на рускай мове, – кажа 
Вераніка. – Мы шукаем школу. Магчыма, дзеці будуць пару 
разоў на тыдзень хадзіць у спецыяльную школу, каб выву-
чаць рускую мову. Беларускамоўных школ тут няма наогул.

Вераніка Цапкала ўпэўнівае, што яны з мужам ніколі 
не разглядалі магчымасць назаўжды застацца жыць у 
іншай краіне.

– У нас было шмат магчымасцяў пераехаць у ЗША ці ў 
краіны Заходняй Еўропы, але мы заўсёды хацелі жыць дома, 
– гаворыць яна. – Мы і цяпер сумуем па нашай краіне, па 
радзіме і робім усё магчымае, каб хутчэй вярнуцца дадому.

Марына ВІШНЕЎСКАЯ.

«У судовым працэсе пазоў ад руху разглядалі па 
сутнасці, – распавёў Юрый Губарэвіч. – Мін’юст 
прызнаў, што памыліўся адносна перавышэн-
ня тэрмінаў паўнамоцтваў кіруючых органаў. 
Дакументы аб аплаце юрыдычнага адраса былі 
намі прадстаўлены за ўвесь перыяд, што пацвяр-
джае яго наяўнасць. Таму суду нічога не застало-
ся, як спаслацца на парушэнне тэрмінаў абскар-
джвання і адмовіць нам у пазове».

19 жніўня адбыўся разгляд справы аб 
прыпыненні дзейнасці руху «За Свабоду» на 

падставе вынесенага папярэджання. У выніку 
прынята рашэнне прыпыніць дзейнасць руху на 
месяц для выпраўлення праблем з юры-
дычным адрасам.

«Мы перадалі ў Мін’юст усе неабходныя 
дакументы для размяшчэння па іншым 
юрадрасе ,  –  да дае Юрый Гу барэвіч.  – 
Гэта можа закрыць усе пытанні ,  калі 
толькі Міністэрства юстыцыі не агу-
чыць новых».

Вера ВІР.

Да прэзідэнта Міжнароднай федэрацыі асацыя-
цый кінапрадзюсараў звярнулася Беларуская рада 
культуры.

«Правядзенне міжнароднага мерапрыемства 
немагчыма ў краіне, дзе дзеячаў культуры і ў прын-
цыпе ўсіх нязгодных рэпрэсуюць», – паведаміў у 
лісце кіраўнік рады культуры Сяргей Будкін.

Нагадаем, што фестываль «Лістапад» запланава-
ны на 20–26 лістапада. Сёлета яго будзе праводзіць 

«Беларусьфільм», а не Цэнтр візуальных мастацтваў 
Art Corporation, як было раней.

У мінулым годзе фестываль наогул быў адмене-
ны «праз неспрыяльнае эпідэміялагічнае становішча». 
Гендырэктар «Беларусьфільма» Уладзімір Карачэўскі 
заявіў, што цяперашнія арганізатары абапіраюцца 
«на ранейшыя напрацоўкі», аднак збіраюцца сёлета 
змяніць лагатып і ўнесці змены ў рэгламент.

Віктар ШПАК.
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О выборе профессии
Моя история не слишком отличает-

ся от биографий людей моего поколения. 
Родилась в Минске в 1973 году в семье учи-
теля и инженера. Могу сказать, что имела 
почти беззаботное детство в эпоху застой-
ной стабильности СССР.

Почему мой выбор профессии пал на 
биологию, трудно сказать. Среди школьных 
предметов особых приоритетов не было. 
Ближе к окончанию школы задала себе 
вопрос: чем бы мне хотелось заниматься? 
Любила природу и телепередачу «В мире 
животных», что и определило мой выбор. 
Тогда казалось, что с Перестройкой мы 
получили широкие возможности для обра-
зования и развития.

С 1991 года я училась на биологическом 
факультете БГУ и одновременно работала, 
чтобы обеспечить свои расходы и облегчить 
жизнь родителей.

Попробовала себя в качестве техника, 
лаборантки, секретаря и агронома. Так что 
к моменту защиты диплома в 1996 году име-
ла представление о перспективах работы в 
бюджетной и частной сферах. Тяга к науке 
оказалась сильнее.

Дипломную работу я выполняла в 
Ботаническом саду Национальной академии 
наук, где хотела продолжить исследования 
уже в качестве аспиранта. Но на мое заяв-
ление ответили отказом. Тогда финанси-
рование было скудным и общее состояние 
Ботанического сада, как, впрочем, и всей 
Академии наук, было далеким от удовлет-
ворительного, поэтому предпочтение отда-
вали физически крепким парням, способ-
ным помимо освоения программы аспи-
рантуры выполнять тяжелые неквалифици-
рованные работы.

Тогда я впервые задумалась о правиль-
ности выбранного пути. Возможности, 
которые представлялись сначала, оказались 
иллюзорными. Но вокруг я видела истин-
ных энтузиастов своего дела. Таким челове-
ком, важным для меня и моего пути в науке, 
оказался Александр Чаховский, научный 
сотрудник Ботанического сада, который, 
наблюдая мою увлеченность биологией, 
предложил обратиться в Институт генетики 
как один из ведущих в биологическом отде-
лении Академии наук.

В 1996 году Институтом руководила ака-
демик Любовь Хотылёва. Встреча с ней 
определила мое будущее в генетике и пода-
рила мне замечательного учителя, теплые 
дружеские отношения с которым продолжа-
ются до сих пор, и это одна из самых боль-
ших ценностей в моей жизни.

Оглядываясь назад, могу сказать, что 
мой научный путь, как, впрочем, и развитие 
самой науки в Беларуси после Перестройки, 
складывался «вопреки». В 1996 году, когда я 
поступила в аспирантуру, финансирование 
было настолько мизерным, что реагенты 
для экспериментов приходилось покупать 
за собственные средства. Участие в конфе-
ренциях было возможным только при под-
держке организаторов или спонсоров, кото-
рую удавалось получить в исключительных 
случаях.

При этом я работала в коллективе высо-
коквалифицированных и увлеченных сво-
ей работой ученых лаборатории гетеро-
зиса и генетики количественных призна-
ков под руководством академика Любови 
Хотылёвой. Это были коллектив едино-
мышленников и работа, которую не просто 
выполняли, а проживали с полной отдачей.

Основные практические навыки иссле-
довательской работы, помощь и поддержку 
при выполнении диссертационного иссле-

дования я получила здесь. Именно такая 
атмосфера обеспечивала преемственность.

О преобразованиях в Академии 
наук: 2000-е

С начала 2000-х годов в Академии наук 
началась реорганизация, последствия кото-
рой значительно отразились на професси-
ональном составе и, следовательно, состоя-
нии науки в стране. Был изменен Устав НАН 
Беларуси, в результате чего, наряду с други-
ми поправками, в состав Общего собрания, 
прерогативой которого являлась координа-
ция деятельности Академии наук, была вве-
дена квота для представителей министерств, 
органов государственного управления и 
учреждений образования, пропорциональ-
ная количеству лиц с учеными степенями.

Таким образом академики и ученые утра-
тили право самостоятельной координации 
научной деятельности. Должность прези-
дента Академии наук также утратила ста-
тус выборной. С этого момента руководи-
тели не избираются из числа академиков, а 
назначаются непосредственно Александром 
Лукашенко.

В 2002 году в НАН Беларуси появляет-
ся аграрное отделение в результате присо-
единения Аграрной академии наук. С этого 
момента доля управленцев от аграриев в 
НАН Беларуси неуклонно растет. Изменения 
в структуре академии отражали процесс 
формирования в стране вертикали власти 
под руководством Александра Лукашенко 
и затронули также все структурные под-
разделения, включая Институт генетики и 
цитологии, со всеми вытекающими послед-
ствиями. В этот период мы потеряли зна-
чительную долю высокопрофессиональных 
специалистов.

Исчезли отдельные направления исследо-
ваний и школы. Была нарушена система пре-
емственности. Ценность личности утратила 
значение. Некоторые позитивные изменения 
в виде совершенствования материально-тех-
нической базы в большей степени были обу-
словлены состоянием экономики Беларуси 
и авторитетом в правительстве Михаила 
Мясниковича (первый назначенный пред-
седатель Академии наук).

О преобразованиях в Академии 
наук: 2010-е

После структурной реорганизации инсти-
тута в 2010 году лабораторию, в которой 
я выполняла исследования, возглавил ака-
демик Александр Кильчевский. Тематика 

гетерозиса с его «легкой руки» была закрыта 
практически одновременно с прекращением 
трудовых отношений с ведущим специали-
стом в этой области Людмилой Тарутиной, 
которая совместно с Любовью Хотылёвой 
создали замечательный и очень востребо-
ванный среди генетиков и селекционеров 
труд «Диаллельный анализ в селекции рас-
тений» и за свои исследования были награж-
дены Государственной премией СССР.

В ситуации, когда расформирована иссле-
довательская группа и закрыто целое направ-
ление, единственным приемлемым решением 
было уйти в докторантуру, обеспечив таким 
образом свою независимость и финансирова-
ние для окончания работы, и наконец довести 
до логического завершения начатое моими 
коллегами еще в 1965 году дело. И диссерта-
ция, и монография вышли в свет.

Наука и жизнь
Моя жизнь оказалась настолько тесно 

вплетена в науку, что даже важные личные 
события совпадали с научными. Когда я 
писала кандидатскую диссертацию, роди-
лась моя старшая дочь Вера. Подготовка 
докторского исследования совпала с рожде-
нием сына Матвея.

Докторская работа была готова в срок, 
в 2016 году, еще более года потребовалось 
на ее изучение консультантом Александром 
Кильчевским, выход на защиту и утвержде-
ние. После защиты Александр Кильчевский 
предложил мне сменить основное место 
работы на заведование кафедрой в эколо-
гическом университете им.А.Д.Сахарова. 
Предложение я не приняла. Далее стало ясно, 
что развивать свое направление в институте 
будет сложно, строить карьеру невозможно.

С 2017 года моя научная деятельность уже 
была сосредоточена на исследовании генети-
ки человека, в частности на вопросах генети-
ческого фенотипирования. В этот же период 
было начато сотрудничество со специалиста-
ми-офтальмологами БГМУ и подготовлены 
проекты, связанные с фармакогенетикой воз-
растной макулярной дегенерации сетчатки и 
регматогенной отслойки сетчатки (оба забо-
левания ведут к слепоте), успешность лечения 
которых потенциально связана с генетиче-
скими особенностями пациентов. Одна из 
разработок прошла конкурс инновационных 
проектов Мингорисполкома, получив макси-
мальную оценку.

Наличие высокой квалификации и науч-
ного опыта позволило мне также войти в 
состав Государственного экспертного совета 
№1 «Естественные науки» и возглавить в 
2019 году секцию «Биология. Биологические 

технологии», которой я всё еще продолжаю 
руководить дистанционно.

Политика, компетенция, 
социальное устройство

Если говорить о политике, то мой инте-
рес к ней был исключительно наблюдатель-
ный с полным пониманием реалий. То же 
могу сказать и о своем окружении. Научная 
среда очень специфична. Думаю, здесь самая 
высокая концентрация критично мыслящих 
людей. Речь именно о настоящих ученых.

Многие годы я практически не знала 
людей, поддерживающих воцарившийся с 
1994 года политический режим. После рефе-
рендума по изменению Конституции в 2004 
году не видела смысла в участии в выборах. 
Таким образом, до 2020 года, можно сказать, 
я была аполитична.

Что произошло к августу 2020-го и далее? 
Коротко – политическая деградация, соци-
ально-экономическое отставание, падение 
профессионализма. Те же тенденции на 
микроуровне. Директором моего института 
– напомню, одного из ведущих в биологиче-
ском отделении Академии наук – в 2018 году 
был назначен Руслан Шейко, доктор сель-
скохозяйственных наук, специализация – 
зоотехния, свиноводство. До сих пор в памя-
ти собрание научного коллектива в связи 
с представлением нового директора и речь 
академика Александра Кильчевского, суть 
которой была сведена к тому, что достойных 
среди генетиков найти не удалось.

На тот момент в штате Института было 
не менее двух академиков, трех членов-
корреспондентов Академии наук, восьми 
докторов, сорока кандидатов наук – и, ещё 
раз, «ни одного достойного». Так или иначе, 
институт получил «мягкого» администрато-
ра с весьма расплывчатым представлением о 
генетике, научных исследованиях института 
и менеджменте такой организации.

Возвращаться к вопросу о том, каким 
должен быть глава научного (или друго-
го) учреждения, нет смысла, действующие в 
стране правила отменяют прения.

Очевидно одно: назначенец извне не 
будет отстаивать интересы сотрудников, с 
которыми он даже не знаком, и с легкостью 
закроет любое направление, так как не име-
ет о нем представления, ничего не привнес в 
его развитие и не создал нового.

Протестный 2020-й
После выборов 2020 года значитель-

ная часть научного сообщества Беларуси 

открыто выступила с резким осуждением 
действий власти. Все участники акций, 
видеообращений и писем попали «на 
заметку». Волна увольнений прошлась 
по Институту истории Академии наук. 
Следом начались репрессии в отношении 
сотрудников Института генетики.

С августа 2020-го до сегодняшнего дня 
по политическим мотивам в нашем инсти-
туте принуждено к увольнению восемь 
человек, еще двоим объявлено о прекра-
щении трудовых отношений в ближайшее 
время. Среди уволенных – квалифициро-
ванные специалисты, в том числе с науч-
ными степенями.

Назначенный перед выборами 2020 года 
заместителем директора по хозяйствен-
ным вопросам института экс-замминистра 
МЧС Геннадий Ласута как главный иде-
олог совместно с другими представите-
лями администрации проводил монито-
ринг и «профилактические беседы», после 
которых сотрудники должны были либо 
менять свои взгляды, либо писать заявле-
ние на увольнение.

К концу 2020 года по личным убеж-
дениям 15 сотрудников Института гене-
тики вышли из провластного профсоюза 
и вошли в независимый. Таким образом 
появился список «неблагонадежных лиц», 
обязательный к исполнению. Директор 
института Руслан Шейко к этому моменту 
преодолел свою «робость» и уже не стес-
нялся предлагать увольнение «по соглаше-
нию сторон».

Весной этого года в рабочее время в 
институт пришли люди в черных масках 
и забрали на допрос председателя незави-
симой профсоюзной первички института, 
у отдельных сотрудников прошли обыски. 
Лицам из списка было в разной форме 
объявлено об увольнении.

В такой ситуации и для меня послед-
ствия были очевидными. Вскоре начался 
жесткий контроль трудовой дисципли-
ны в отношении отдельных сотрудников. 
В июне я планировала отпуск и забла-
говременно написала соответствующие 
заявления. Однако директор отказался 
их подписывать. При личном разговоре 
Руслан Шейко потребовал заявление на 
увольнение.

Это не вызвало удивления. Я никогда не 
скрывала свою позицию, о чем меня неод-
нократно предупреждали. В определенном 
кругу Академии наук также считали мою 
персону причастной к организации про-
тестного движения ученых.

Но правда в том, что научное сообще-
ство преимущественно представляют мыс-
лящие люди, способные самостоятельно 
и критично оценивать ситуацию. В этом 
отношении уместнее говорить о самоорга-
низации.

По совокупности обстоятельств я при-
няла решение об отъезде. По сути, сейчас 
я начала жизнь сначала. Всё, чем я жила, 
пришлось оставить – родную Беларусь, 
любимую работу, друзей и близких. Мое 
будущее пока неопределенно, но я не сожа-
лею ни об одном своем решении. С болью 
наблюдаю происходящее в стране и в моем 
институте. С 13 августа я официально уво-
лена из Института генетики и цитологии 
НАНБ, которому отдала 25 лет жизни.

Резко осуждаю происходящее в стране и 
непосредственно в Академии наук. Считаю, 
что действующая политика подрывает госу-
дарственность, так как разрушает социаль-
ные и политические институты и направле-
на против белорусского народа.

(«Зеленый портал», печатается с сокра-
щениями).

Марина ШАПТУРЕНКО:

«Всё, чем я 
жила, пришлось 

оставить»
Доктора биологических наук Марину Шаптуренко уволили с должности главного 
научного сотрудника Института генетики и цитологии Национальной академии 
наук Беларуси. Вот что она рассказывает о себе и о своем решении покинуть 

родную Беларусь.
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ГОРЯЧАЯ ТОЧКА ПРОГНОЗ

Пройдут ли выборы в Госдуму России  
на территории «ДНР» и «ЛНР»

Россия раздала жителям Донбасса более полумиллиона 
паспортов. Теперь «новороссияне» будут участвовать в 

электронном голосовании на «выборах» в Госдуму. 
Электоральные махинации на оккупированных территориях – 

важная часть внутриполитической повестки.

ОСТРЫЙ ВЗГЛЯД

Во второй половине июля российский 
Центризбирком разрешил жителям окку-
пированной части украинского Донбасса, 
получившим по указу Владимира Путина 
2019 года российское гражданство в упро-
щенном порядке, голосовать на «выборах» 
в Госдуму в онлайне через «Госуслуги».

Правда, новые россияне получат изби-
рательное право в урезанном виде – им 
можно будет голосовать только за партий-
ные списки, но не за кандидатов-одноман-
датников.

Прием заявлений об участии в дистан-
ционном голосовании идет со 2 августа. 
Есть техническая сложность: для голосо-
вания необходимо подтвердить аккаунт в 
«Госуслугах», а сделать это можно пока 
только на российской территории.

4 августа глава ЦИКа Элла Памфилова 
заявила, что российские избирательные 
участки в «ДНР» и «ЛНР» открываться 
не будут. При этом в «ДНР» работают 255 
«информационных центров» для россиян: 
там будущих избирателей консультируют 
по поводу голосования, помогают реги-
стрироваться на «Госуслугах» и подавать 
заявления о выдаче СНИЛСов. По словам 
Памфиловой, кроме электронного голосо-
вания есть еще один вариант – проголосо-
вать в соседней Ростовской области.

Интересно, что дистанционное голо-
сование будет использоваться и в шести 
регионах самой России, а также в оккупи-
рованном украинском Севастополе.

Существует и еще один вариант, кото-
рым россияне из «ДНР» и «ЛНР», впро-
чем, вряд ли будут пользоваться: выборы 

в Госдуму планируется проводить на под-
контрольной украинским властям терри-
тории – в посольстве России в Киеве 
и в российских консульствах в Одессе, 
Харькове и Львове. Пока не ясно, как к 
этому отнесутся украинские власти: в 
2016 году думские выборы проводились 
в дипмиссиях, несмотря на возражения 
официального Киева, однако сопрово-
ждались протестами; в 2018 году во вре-
мя избрания Владимира Путина украин-
ские активисты и силовики блокировали 
входы в посольство и консульства. Летом 
2020-го при новом украинском президен-
те Владимире Зеленском в российских 
дипмиссиях на Украине беспрепятствен-
но прошло голосование по путинским 
поправкам в Конституцию. Памфилова 
утверждает, что в этом году украинские 
власти якобы гарантируют безопасность 
российских избирательных участков.

Зеленский резко осудил раздачу россий-
ских паспортов в оккупированной части 
Донбасса – по его мнению, Россия свои-

ми действиями «нарушает абсолютно всё 
международное право». Новых граждан, 
по мнению Зеленского, российские власти 
могут организованно направить на выбо-
ры для накрутки голосов в пользу про-
властных кандидатов. При этом, однако, 
президент призвал не делить украинцев по 
паспортам, разумно и осторожно подхо-
дить к этой проблеме – ведь «люди разные, 
обстоятельства разные».

Украинский МИД в свою очередь выра-
зил протест в связи с решением россий-
ского ЦИКа по электронным выборам в 
Донбассе. Привлечение к голосованию 
местного населения, «которому принуди-
тельно было навязано российское граждан-
ство, ставит под сомнение легитимность 
результатов выборов», говорится в заявле-
нии украинского ведомства.

Украина вообще не признает рос-
сийские паспорта, выданные жите-
лям оккупированной части Донбасса и 
крымчанам: в соответствии с постанов-
лением Кабмина страны это касается 
документов, оформленных в ряде насе-
ленных пунктов Ростовской области и 
Краснодарского края.

Как сообщал в июле зампред думско-
го комитета по делам СНГ «казачий гене-
рал» Виктор Водолацкий, всего в «ДНР» и 
«ЛНР» гражданами России в упрощенном 
порядке стали 611 тысяч человек. Схожие 
цифры приводит и украинская сторона. 
Водолацкий прогнозирует, что к концу 
2021 года число новых российских граждан 
в оккупированной части Донбасса увели-
чится до 2 миллионов.

В центре – Андрей Турчак и Александр Бородай. Фото: er.ru.

18 миллионов человек 
нуждаются в гуманитарной 

помощи в Афганистане

Компания Маска создаст 
антропоморфного робота Tesla Bot

Миру предсказали нехватку меди
Засуха в Чили нарушила деятельность ведущих металлургических компаний, пишет Bloomberg.

Ученый назвал способ превратить Марс  
во вторую Землю

Чили является главным в мире экспор-
тером меди – из этой страны на мировой 
рынок поступает около 30 процентов мед-
ной руды. Горнодобывающая промышлен-
ность составляет от 10 до 15 процентов 
ВВП Чили, и на нее приходится половина 
экспорта.

Однако сильная засуха, с которой стра-
на борется уже больше десяти лет, усугу-
билась в этом году и сильно ударила по 
главной отрасли страны. Представители 
ведущей металлургической компании 
Antofagasta Plc предсказывают, что в этом 
году предприятие произведет меньше 
меди, чем ожидалось, – для нормальной 
работы заводам не хватает воды.

Изначально Antofagasta планировала 
произвести в этом году от 730 тысяч до 
760 тысяч тонн металла, но впоследствии 
планы пришлось скорректировать до 
710–740 тысяч тонн. На фоне трудностей 
с поставками акции компании упали на 
Лондонской бирже на 5,1 процента до 13,4 
фунта стерлингов (около 19 долларов) за 
штуку. Тем не менее в первом полугодии 
2021 года Antofagasta получила рекордную 
прибыль – она вдвое увеличилась по срав-
нению с 2020 годом и достигла 2,4 милли-
арда долларов.

По словам представителей металлурги-
ческой компании, сезон дождей в регионе 
обычно длится с июня по сентябрь и, учи-
тывая тенденцию этого года, для восста-
новления объемов производства придет-

ся ждать наступления следующей зимы в 
Южном полушарии. Чтобы застраховать-
ся от нехватки воды, Antofagasta строит 
опреснительную установку. Однако начать 
ею пользоваться можно будет только во 
второй половине 2022 года, а значит, есть 
риск потерять в следующем году еще 50 
тысяч тонн меди.

Несмотря на трудности с поставками 
меди и недавно произошедшую вспышку 
коронавируса, экономика Чили понемногу 

восстанавливается – во втором квартале 
2021 года ее рост превзошел прогнозы экс-
пертов Bloomberg. ВВП страны вырос на 1 
процент относительно первого квартала и 
на 18,1 процента по сравнению с прошлым 
годом. По оценкам аналитиков, этому 
поспособствовали финансовые стимулы, 
которые ввело правительство Чили для 
борьбы с экономическими последствиями 
пандемии.

Платон ЩуКиН.

ВЕРСИИ

Сброс астероида на Марс является наи-
лучшим способом разогреть и наполнить 
атмосферу планеты большим количеством 
летучих веществ, а заменить магнитное поле 
планеты позволит электромагнит, заявил во 
время выступления в Московском планета-
рии сотрудник астрокосмического центра 
Физического института Российской акаде-
мии наук Вячеслав Авдеев. Об этом сооб-
щает РИА Новости.

По словам ученого, основатель The 
Mars Society Роберт Зубрин назвал луч-
ший вариант создания на Марсе условий, 
как на Земле: он предложил «бомбить» 
Марс астероидами, которые называются 

Кентаврами. Это группа астероидов, рас-
положенных между орбитами Юпитера 
и Нептуна. «У них довольно вытянутая 
орбита, и при этом они довольно часто 
обладают кометной активностью. Это 
объекты, у которых, по всей видимости, 
много летучих веществ», – сказал эксперт. 
Он добавил, что такие вещества необхо-
димы для создания плотной атмосферы 
Марса и наполнения ее газами.

По расчетам специалистов, потребуется 
четыре ядерных двигателя, чтобы за несколь-
ко десятков лет изменить траекторию асте-
роида длиной 2,5 километра и направить его 
на Марс.

Авдеев подчеркнул, что одного такого 
астероида хватило бы, чтобы растопить озе-
ро льда радиусом 150 километров и глу-
биной 50 метров. При этом пыль, которая 
будет поднята взрывом, может привести к 
похолоданию.

Ранее ученые показали, что региональные 
пыльные бури играют неожиданно огромную 
роль в потере воды Марсом, нагревая холод-
ную марсианскую атмосферу на больших 
высотах и предотвращая замерзание водяного 
пара. В результате молекулы воды достигают 
разреженных слоев газовой оболочки, где раз-
лагаются на водород и кислород под действием 
ультрафиолетового излучения.

В Афганистане 18 миллионов чело-
век нуждаются в гуманитарной помощи, 
пишет ТАСС со ссылкой на главу комитета 
Европарламента по развитию Томаса Тобе. 
Он сообщил об этом на экстренных совмест-
ных слушаниях с комитетом по иностран-
ным делам.

«В результате засух, пандемии COVID-19 
и боевых действий в Афганистане почти 
половина населения этой страны – 18 милли-
онов человек – нуждается в срочной гумани-
тарной помощи», – сказал он.

Группировка «Талибан» 15 августа объ-
явила о полном контроле над Афганистаном. 
Легитимное правительство Афганистана 
сдало Кабул без боя. Президент Ашраф Гани 
сбежал из страны. Предположительно он 
прибыл в Оман. Гани заявил, что покинул 
страну, «чтобы предотвратить бойню».

С момента захвата власти талибами 
жители Афганистана массово пытаются 
покинуть страну. Сделать это можно только 
воздушным транспортом, так как «Талибан» 

контролирует все сухопутные погранпосты. 
В ночь на 16 августа толпы афганцев выбе-
гали на взлетную полосу в аэропорту, пыта-
ясь улететь из страны. Несколько человек 
зацепились за шасси взлетающего самолета 
и разбились.

Российский посол Дмитрий Жирнов 
также говорил, что граждане РФ афганского 
происхождения обращаются в посольство 
России в Кабуле и просят доставить их в 
Россию. По словам президента Центра афган-
ских диаспор в России Гулама Мохаммада 
Джалала, многие афганцы хотят приехать в 
РФ после прихода к власти «Талибана».

Россия с июля ведет переговоры с 
«Талибаном», признанным в РФ террористи-
ческой организацией. Делегация талибов 8 
июля прилетала в Москву на беседу с МИД. 
Представители движения пообещали не 
нарушать границ стран Центральной Азии. 
Министерство иностранных дел России 
назвало эти переговоры «залогом стабиль-
ности в регионе».

ЭВРИКА!

Компания Tesla анонсировала появле-
ние робота-гуманоида Tesla Bot собственной 
разработки. Прототип модели, оснащенной 
искусственным интеллектом (ИИ), появится 
в 2022 году, сообщает специализированный 
портал Teslarati.

Робот будет оснащен набором датчиков, 
применяемых в электромобилях Tesla.

Как заявил глава компании Илон Маск 
во время выступления на презентации нови-
нок, высота робота составит 172 сантиметра, 
а вес – около 56 килограммов. Вместо лица 
у него будет экран для отображения инфор-
мации, а руки и ноги будут управляться с 
помощью 40 сервоприводов.

«Если задуматься, Tesla уже сейчас 
можно назвать крупнейшим в мире про-
изводителем роботов, потому что наши 
машины напоминают полуразумных 
роботов на колесах», – цитирует пред-
принимателя ТАСС. Также Маск доба-
вил, что разработанные его компанией 
технологии было бы логично «облечь в 
человекоподобную форму». По его словам, 
робот будет полезен в быту, например, 
сможет ходить в магазин и приносить 
различные предметы. «Предполагается, 

что он будет дружелюбным», – заключил 
глава компании.

Ранее Маск поделился успехом в созда-
нии мозгового чипа. Прототипы и усовер-
шенствованная модель робота для их авто-
матизированной имплантации были успеш-
но проверены на двух свиньях. Устройство 
позволяло ученым следить за активностью 
осязательных центров мозга животного по 
беспроводному каналу связи, отслеживая 
то, чего касается свинья своим пятачком. В 
перспективе разработка позволит бороться 
с эпилепсией, параличом и другими болез-
нями, при которых работа головного или 
спинного мозга нарушается.
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П О Ш Т А

КалОНКа 
алЕСя НяЎвЕСя

Ён упэўніў дактароў, што 
здароўе будзь здароў!
18-гадовага жыхара Наваполацка 
не ўзялі ў армію. З гора ён у 
адзіночку выпіў дзве бутэлькі 
гарэлкі і на паркоўцы разграміў 
чужыя аўтамабілі. Узбуджана 
крымінальная справа.

Каб пачувацца па-геройску
І быць прывабным для дзяўчат,
Ён адслужыць хацеў у войску,
Узяць у рукі аўтамат.
Тым больш што некалі казалі,
Дый Бацька паўтараць прывык:
Хто не служыў, той варты жалю,
Бо не сапраўдны ён мужык.
Ішоў па позве, як на свята,
На медкамісію, аднак
Дахаты
Брыў з ваенкамата
Зусім разгубленым юнак,
Бы апынуўся ў лесе дзесьці…
Юнак пачуў ад дактароў:
– Каб адмыслова службу несці,
Здароўе трэба будзь здароў.
Такія ў арміі нагрузкі!
Муштра, манеўры, марш-кідкі…
А ты ў плячах задужа вузкі,
І прэс на пузе не такі,
Як у сапраўднага атлета.
Наогул важыш тры пуды.
Хіба ж, скажы, нармальна гэта?
Калі адкормішся за лета,
Наросціш мышцы, дык тады
Ты зможаш, хлопча, стаць салдатам –
На гэта мы дадзім дабро…
Хоць не пакрыў ад злосці матам,
Але кіпела ўсё нутро,
Калі пачуў такія словы.
«Ім дакажу, – рашыў юнак, –
Што я да арміі гатовы,
Што я мацак, а не здыхляк!»
Ідэя «мудрая» саспела,
Ён план прыдумаў «неблагі»…
Што ў нас дужэйшым робіць цела?
Што робіць смелымі мазгі?
Гарэлка – допінг лепшы самы,
Яна нам моцы дадае.
Пашыбаваў юнак да крамы
І ўпершыню купіў яе.
Прычым на дзве разжыўся пляшкі!
Нашто яму такі аб’ём?
Каб мець удар баксёрскі, цяжкі.
(Такія ў нас ва ўсіх замашкі:
Чым болей п’ём, тым лепей б’ём.)
Калі праз дзве ці тры гадзіны
Усё забулькаў у гарляк,
Дык вынік быў зусім не дзіўны:
А ён і праўда не здыхляк!
Машыны з блізкае паркоўкі
Адчулі гэта на сабе:
Непераможны, шустры, лоўкі
Хлапчына з імі ў барацьбе!
Каб іх разбіць, не трэба й молат!
Няхай пабачаць дактары,
Што ён асілак, існы волат –
Хоць заўтра ў армію бяры!
З машынамі ён выйграў схватку!
Ды толькі «волат» не дапёр,
Што моц ягоную спачатку
Ацэньваць будзе пракурор…
                   ***Мне верыць хочацца: за краты
Суд ахламона не пашле,
І зможа ён пайсці ў салдаты,
Калі адкорміцца. Але,
Як суд паставіцца варожа
І да астрога давядзе,
Наўрад ці сіл набрацца зможа
Ён на турэмнай баландзе…

Сабакі ў шоку
Мы сёння апынуліся ў бядзе –
Напаў каранавірус на людзей.
Наморднік начапіў любы і ўсякі.
У шоку зараз, мусібыць, сабакі…

Тры дыеты
Худзела. Каб дабіцца мэты,
Яна ўжывала тры дыеты:
З адной, падсеўшы да стала,
Паесці ўдосталь не магла…

На ўсе сто
– Хачу табе сказаць я, што
Ты выглядаеш на ўсе сто!
– Цябе падманвае пагляд:
Я выпіў дзвесце пяцьдзясят…

Не крылы, а рогі 
Як на трынаццаты паверх
Падняўся ты для суіцыду,
Бо жонка здрадзіла,
Павер:
Не так выказваюць агіду.
Душа і цела ў барацьбе,
Ступіць гатовы ў бездань ногі…
Ды варта помніць, што ў цябе
Не крылы выраслі, а рогі.

Паводле анатоміі
Жанчына кажа дзецюку
(Рэй павяла яна сама):
– Не прапануеце руку,
Яшчэ і сэрца ў вас няма – 
Я бачу з першага пагляду.
Дык дайце хоць на шыю сяду…

ГаЗЕта–ЧытаЧ

пРаШУ СлОва!

Аляксандр Радзькоў – 
доктар педагагічных навук

История любви
КаРтИНа жИЗНИ

Они любили друг друга 
молодыми. Их молодость 
пришлась на трудные после-
военные годы, и вышло 
так, что у каждого сложи-
лась своя жизнь: выросли 
достойные дети и внуки, 
появились очаровательные 
правнуки – милые копии 
предков. Каждому было чем 
гордиться.

Прожитые годы логич-
но подвели их к понима-
нию, что не следует обре-
менять потомков своими 
потребностями, желани-
ями и интересами. Тем 
более что каждый из них 
был в состоянии позво-
лить себе самостоятельное 
существование.

Все эти годы они помни-
ли друг друга, но никогда не 
встречались и не напомина-
ли о себе. Встреча произо-
шла по совершенно неве-
роятному стечению обсто-
ятельств – жизнь иногда 

устраивает такие шалости. 
Они были свободны, и 
далекая молодость напом-
нила о себе.

Их решение быть вме-
сте очень скоро перестало 
вызывать у родных и близ-
ких снисходительные улыб-
ки. Они безупречно подхо-
дили друг другу, восхища-
ли окружающих в любой 

обстановке: глаза светились 
любовью, а их диалоги эту 
любовь искусно прятали. 
Так было почти тридцать 
лет.

В феврале этого года 
на прогулке он вдруг упал 
и сломал шейку бедра. С 
людьми в возрасте такое 
бывает, а ему исполнилось 
девяносто три года.

Врачи сделали все, что 
требуется в таких случаях, 
предстояло долгое лечение. 
Для нее весь мир перестал 
существовать, она с утра до 
вечера была озабочена визи-
тами в клинику. Их встречи 
поражали персонал искрен-
ней нежностью и теплом.

В один из мартовских 
дней ее к нему не пустили: 

клинику закрыли на каран-
тин – несколько больных, в 
том числе и он, заразились 
коронавирусом. Они стали 
общаться по телефону. Ему 
объяснили ситуацию, но 
он все равно допытывался: 
почему она к нему не при-
ходит, неужели она его раз-
любила? В эти минуты лицо 
ее каменело.

Лечение перелома прохо-
дило успешно. Но незадолго 
до его завершения сделал 
свое черное дело коронави-
рус: его не стало…

Прошло три недели. На 
все вопросы она просит ее 
не беспокоить…

Михаил ЗАПОЛЬСКИЙ.

P.S. Я намеренно не 
пишу, как зовут моих 
реальных героев: Джон и 
Мэри, или Ян и Мария, или 
Иван да Марья. Подобных 
историй сегодня много. На 
всех одна беда.

Прачытаў у «Народнай 
Волі» за 15 мая аб тым, 
што былы міністр адукацыі 
Аляксандр Радзькоў напісаў 
аўтабіяграфічную кнігу. 
У публікацыі цытуецца 
прадмова да кнігі. Аўтар 
прадмовы (хутчэй за ўсё, 
нехта з блізкіх А.Радзькову 
людзей, магчыма, дачка) 
дапусціў, на жаль, памылку, 
прысвоіўшы А.Радзькову 
навуковую ступень доктара 
ф і з і к а - м а т э м а т ы ч н ы х 
навук. Матэматыку спадар 

Радзькоў выкладаў, але 
матэматычных дысертацый 
не пісаў і не абараняў. Ён – 
доктар педагагічных навук, 
аб чым паведамляецца 
ў рэдакцыйным дадатку 
«Из личного дела». І 
атрымліваецца з публікацыі, 
што ён – двойчы доктар. 
Выпраўце гэта, калі ласка!

Мой былы калега 
(пазней мой начальнік) 
пры жыцці ў Магілёве быў 
выдатным выкладчыкам і 
цікавым чалавекам. На жаль, 

спакусіўся на служэнне 
мамоне. І зараз застанецца 
ў гісторыі, між іншым, 
і як высокапастаўлены 
чыноўнік, што забараніў 
сустрэчы з сябрамі Саюза 
беларускіх пісьменнікаў 
у навучальных установах 
краіны. Цікава, ці піша ён 
аб тым у сваёй кнізе? І 
гэта не адзіная прыкрасць 
яго сталічнага жыцця. 
Шкада чалавека!

Міхась БУЛАВАЦКІ. 
Магілёў.

Што за ляскатам танкаў і 
рамонтам помнікаў Леніну?

Паважаная рэдакцыя!
Дазвольце праз 

«Народную Волю» давесці да 
неабыякавых суайчыннікаў 
маё ўласнае стаўленне да 
парадаў, салютаў і рознага 
пустазвонства аб вайне на 
тэлеканалах і ў афіцыйных 
газетах. Усё гэта чыстай вады 
прапаганда, прымітыўны 
падыход да асвятлення 
трагічных старонак нашай 
гісторыі. Да такой высновы 
я прыходжу, калі ўзгадваю 
многае з таго, што давялося 
перажыць маім родным. І 
што я сёння бачу.

Мой старэйшы брат 
Арсень нарадзіўся ў 1922 
годзе. Пасля заканчэння 
Багушэвіцкай сярэдняй 
школы паступіў у пяхотна-
кулямётнае вучылішча, якое 
знаходзілася ў Калінкавічах. 
Калі пачалася вайна, 
апынуўся на Заходнім фронце, 
камандаваў стралковым 
узводам. За баі пад Масквой 
быў узнагароджаны ордэнам 
Чырвонага Сцяга.

Падчас Ржэўска-
Вяземскай аперацыі, якую 
распачалі немцы, вялікая 
групоўка савецкіх войскаў, у 
складзе якой быў і мой брат, 
апынулася ў акружэнні, і 
значная частка асабовага 
саставу была знішчана, 
астатняя ўзята ў палон. У 
непрытомным стане са 
скразным раненнем грудзей 
трапіў у палон і Арсень. Ад 
смерці ўратаваў ардынарац, 
зняўшы з яго афіцэрскую 
гімнасцёрку і надзеўшы 
звычайную салдацкую. Ён 
данёс брата да зборнага 
пункта. Камандзіраў і 
цяжка параненых фашысты 
дабівалі на месцы, а 
салдат не чапалі. Даглядаў 

параненых палонны савецкі 
ваенны доктар.

Вясной 1943 года немцы 
пешшу пагналі палонных 
на захад. Ахова была 
невялікая, але палонныя 
самі пільнавалі адзін аднаго. 
Пры пераліку ўранку за 
аднаго ўцекача гітлераўцы 
на месцы расстрэльвалі 
дзясятак палонных.

Па прыбыцці ў 
перасыльны лагер, які быў 
створаны ў Барысаве, брату 
ўсё ж пашчасціла збегчы, і 
ён прыйшоў у родную вёску. 
Дома нікога не было. Бацьку 
арыштавала паліцаі, і ён з 
больш як трыма дзясяткамі 
жыхароў навакольных 
вёсак сядзеў пад вартай 
у Багушэвічах у касцёле, 
ператвораным ў турму. Маці 
з малымі дзецьмі, ратуючыся 
ад расстрэлу, пайшла ў свет. 
Мясцовы паліцай па п’яні 
паведаміў аднавяскоўцам, 
што начальнік мясцовай 
паліцыі збіраецца ехаць 
у Беразіно за дазволам на 
расстрэл арыштаваных. Брат 
з аднавяскоўцамі сачылі за ім 
і, калі ён вяртаўся, застрэлілі. 
Конь з забітым начальнікам 
прымчаўся да будынка 
паліцыі, падняўся перапалох, 
страляніна, вартаўнік збег, 
і арыштаваныя, узламаўшы 
дзверы касцёла, разбегліся.

Брат з сябрам пераплылі 
Бярэзіну і ўступілі ў 
партызанскі атрад, які 
базіраваўся ў лясах паміж 
рэкамі Бярэзіна і Друць 
(тэрыторыя Бярэзінскага, 
Бялыніцкага і Клічаўскага 
раёнаў). Падчас нямецкай 
блакады брат загінуў за 
кулямётам ад прамога 
пападання мінамётнага 
снарада. Быў пахаваны на 

месцы бою, на ўскрайку 
леса на мяжы Бярэзінскага 
і Клічаўскага раёнаў.

У 1960-я гады адбылося 
перапахаванне загінуўшых 
у брацкія магілы. Апошні 
спачын Арсень знайшоў 
на могілках, што на 
ўскрайку вёскі Мацевічы 
Бярэзінскага раёна.

Калі адзначалася 
70-годдзе Перамогі, я 
наведаў гэта месца. Мне 
было вельмі балюча 
глядзець на перакошаны 
сціплы помнік з адарванай 
плітой і бязлікім надпісам: 
«Тут пахаваны 78 
загінуўшых…»

Ні імён, ні прозвішчаў. 
Усяго на могілках каля 
дзесяці брацкіх і адзіночных 
магіл загінуўшых у баях і 
расстраляных немцамі, 
і толькі на адной быў 
канкрэтны надпіс, усе 
астатнія – безыменныя. 
Самі могілкі зараслі 
хмызняком і занядбаны.

Дык вось на пабудову 
«Лініі Сталіна», усталяванне 
скульптуры царскаму 
гарадавому, на рамонт 
шматлікіх помнікаў Леніну, 
на парады, салюты, ад якіх 
калечацца і нават гінуць 
людзі, грошы ў сённяшніх 
улад ёсць. А на ўзвядзенне 
добрага помніка з 
указаннем імён загінуўшых 
у барацьбе з фашысцкай 
навалай сродкаў няма.

Я стары чалавек, дзіця 
вайны, і мне прыкра слухаць 
балбатню ваенных прыліпал 
кшталту: «Никто не забыт и 
ничто не забыто».

Леанід Яфімавіч 
БАРАЗНЁНАК, дзіця 

вайны, ветэран працы.
Мінск.

На ЗаМЕтКУ

И почтальон вам не откажет…
Спросите, а в чем не откажет?
В вашей просьбе помочь оформить 

подписку. «Белпочта» объявила, что 
теперь по вашему желанию почтальон 
может прибыть к вам домой и в тече-
ние нескольких минут подписать вас на 
любимую газету или журнал. Если вы 
работаете, он готов заглянуть к вам в 

офис и так же оперативно выполнить 
ваш заказ.

Кстати, уже открыта подписка на 
печатные средства массовой инфор-
мации на вторую половину 2020 года. 
Среди многих изданий вы легко можете 
найти в каталогах «Народную Волю».

Зоя КРУГЛОВА.

Без леса Беларусь 
превратится в пустыню

МНЕНИЕ

По моему убеждению, бело-
русский лес находится под 
угрозой уничтожения. Я живу 
неподалеку от железной доро-
ги Витебск–Орша, часто бываю 
в окрестностях Богушевска и 
вижу, как вывозится спилен-
ный лес. Лесовозами и целыми 
составами.

В одном Богушевске 
три леспромхоза, и заготов-
ка древесины там поставле-
на на поток, лес вырезается 
массово. Позволено зани-
маться заготовкой древесины 
и частникам. Каждый день 
идут составы в одну и другую 
сторону, везут кругляк диаме-
тром до 30 сантиметров.

Лесники говорят, что леса 
в южных областях Беларуси 
заражены короедом, там мно-
го бракованной древесины, 
поэтому и принято решение 
«пилить Витебскую область».

На месте вырубленных 
лесов появляются новые, ска-
жете вы. Но дело в том, что 
сосна и ель растут 100–120 
лет. Что, наши дети и внуки 
будут жить в чистом поле?

Разговаривал я и с маши-
нистами составов. Они гово-
рят, что вокруг Витебска 
все станции забиты лесом. 
Получается, кто-то возомнил 
себя единоличным хозяином 
национального достояния – 
леса – и решил продавать его 
направо и налево, чтобы как-
то свести концы с концами?

Знакомый бывший лесник, 
долгое время работавший в 
Богушевском леспромхозе, 
рассказал мне, что в 1970-е 
годы они садили много леса. 
А теперешняя власть – рубит, 
только щепки летят…

И что еще интересно: если 
браконьер убил, например, лося, 
то ему дадут большой штраф 
(несколько тысяч евро!), да еще 
могут и в тюрьму посадить! А за 
повальную вырубку леса кто-то 
получит прибыли и премии.

Я не могу безучастно смо-
треть на государственный 
разбой. Без леса Беларусь пре-
вратится в пустыню…

Борис СОСНОВСКИЙ.
г.п.Богушевск 

Сенненского района.

НаБОлЕлО!

ЕСть вОпРОС!

Что скажет Ермошина, если на участок 
для голосования придут всего пять человек?

Слышали, какими 
откровениями поделилась 
в эфире государственного 
телевидения председатель 
Центральной избирательной 
комиссии Лидия Ермошина? 
Она сказала: «Пандемия 
наложила такой отпечаток, 
что избиратели все будут 
находиться в стране. И даже 
если они будут отдыхать, 
то мы предоставим все воз-
можности, чтобы они про-
голосовали по месту отдыха. 
Студентам мы предоставим 
возможность проголосовать 
по месту их проживания 
постоянного, там, где они 
будут находиться у родите-
лей. Людям, которые будут 
располагаться на дачах, мы 
также дадим возможность 
проголосовать в сельсоветах, 
сельских участковых избира-
тельных комиссиях…»

Интересное признание 
госпожи Ермошиной, не 
правда ли? С одной стороны, 
коронавирусная ситуация и 
впрямь требует от органи-
заторов президентской кам-
пании гибкости, создания 
таких условий, чтобы каж-
дый избиратель имел воз-
можность выразить свою 
волю. С другой стороны, не 
кроется ли за процитиро-
ванным высказыванием бес-
сменной руководительницы 
Центральной избирательной 
комиссии то, что в результа-
те не позволит иметь реаль-

ного представления о демо-
кратичности, несфальсифи-
цированности результатов 
голосования? 

Рассмотрим такой услов-
ный пример. На протяже-
нии дня члены участковой 
комиссии томились от того, 
что некому было вручать 
бюллетени для голосования. 
Наступило время подсчиты-
вать, а урны пустые. «Караул! 
Выборы на этом участке не 
состоялись», – скажете вы, 
уважаемые читатели. А вот 
Ермошина, предполагаю, с 
вами может не согласиться. 
Она возразит: люди прого-
лосовали в тех местах, где 
они оказались из-за корона-
вируса, мы им предоставили 
такое право. Поди проверь, 
где избиратель Иванов опу-
скал бюллетень в урну да и 
опускал ли вообще. А какие 
цифры попадут в сводный 

итоговый протокол – это 
одному Богу будет известно.

Согласитесь, есть тут над 
чем задуматься. Более пяти 
десятков человек претендо-
вали на регистрацию своих 
инициативных групп для сбо-
ра подписей за выдвижение 
в кандидаты на президент-
ский пост. Когда эта заметка 
появится в «Народной Воле» 
(если редактор не забракует), 
будет известно точное число 
отсеянных и тех, кто сможет 
идти в народ за поддержкой 
на первом этапе избиратель-
ной кампании. Но нужно ли 
тратить силы и средства, если 
нет уверенности, что выбо-
ры пройдут честно, строго в 
соответствии с демократи-
ческими нормами? Я пред-
лагаю всем претендентам на 
президентскую должность 
собраться вместе и потребо-
вать от Центральной изби-

рательной комиссии четких 
разъяснений по всем ребус-
ным вопросам. А их, кста-
ти, очень много. Зачем нам 
досрочное голосование, если 
из-за коронавирусной панде-
мии все избиратели остают-
ся в родных пенатах, никуда 
далеко не уезжают, то есть 
будут иметь возможность 
спокойно проголосовать в 
основной день выборов?

А как будут формиро-
ваться участковые и район-
ные избирательные комис-
сии? Опять всем процессом 
будут рулить чиновники вер-
тикали? Как и раньше, пред-
ставителям оппозиции будет 
дан от ворот поворот?

Неужели ничего не изме-
нится в процедуре подсчета 
голосов? Что, из-за корона-
вируса в это время на участке 
не будет ни одного наблюда-
теля? А как же опять с демо-
кратичностью, открытостью, 
прозрачностью выборов?

Словом, пока вопросов 
намного больше, чем отве-
тов. Хочется верить, что это 
волнует не одного меня, а 
очень многих избирателей 
и тех, кто решил посорев-
новаться за высшую долж-
ность в стране. Хорошо было 
бы «Народной Воле» взять 
по этому поводу интервью, 
скажем, хотя бы у Виктора 
Бабарико и Валерия Цепкало.

Николай МЕЛЬНИКОВ, 
избиратель.

Как можно с пафосом 
петь «Мы за ценой 

не постоим!»?

Как я приструнил 
коммунальщиков

У пенсионера свободного времени мно-
го. И я решил использовать его в полезных 
целях. Занялся раздельным сбором бытовых 
отходов. Нашел партнера, который согласил-
ся забирать у меня отдельно отсортирован-
ную посуду из пластика. Узнал, кому мож-
но отдавать упаковочные пакеты из бумаги, 
а также газетную и книжную макулатуру. 
Решился вопрос и с реализацией стекла, 
металлической консервной тары.

Словом, мне абсолютно нечего было 
выбрасывать в контейнеры коммунальщи-
ков. Но, несмотря на это, они продолжали 
слать мне извещения об оплате якобы их 
услуг. Угрожали начислением пени и даже 
обращением в суд.

Я считал, что директор Буда-Кошелевской 
коммунальной службы разберется во всем и 
аннулирует все претензии ко мне. Но шло 
время, а с меня по-прежнему требовали 
деньги. За что? За то, что никаких отходов 
в «общий котел» я не поставлял, никто их у 
меня не забирал и не вывозил.

Чтобы отбиться от местных коммуналь-
щиков, я обратился в одну из организаций 
Белорусского общества защиты прав потре-
бителей. И спор я выиграл. Когда встретился 
с главным бухгалтером предприятия «Буда-
Кошелевский коммунальник», она прямо 
сказала: «Допущена ошибка, вам не надо пла-
тить».

Таким образом я приструнил местных 
коммунальщиков, показав им, что нельзя 
рассчитывать на незаработанные деньги.

С.МУЗЫЧЕНКО.
пос.Уза Буда-Кошелевского района.

лИЧНый Опыт

Страна недавно отметила 
75-летие Победы – «праздник со 
слезами на глазах». И опять на всех 
телеканалах звучала песня о десятом 
десантном батальоне: «А нынче нам 
нужна одна победа, / одна на всех 
– мы за ценой не постоим!». Пели 
ее с пафосом и профессиональные 
исполнители, и самодеятельные, и 
даже дети. Пели, не понимая ужаса 
слов «мы за ценой не постоим». А 
за этими словами – сотни тысяч, 
миллионы жизней наших соотече-
ственников.

Прочитают эти строки идеологи-
чески зашоренные люди и завопят: 
«Мы не позволим очернять нашу 
святую Победу!»

А ваша ли она? Может, пора уже 
уняться, хватит показывать свой квас-
ной патриотизм, говоря о величии 
Победы. Да, фашизм был побежден, 
но ценой величайших потерь.

Сейчас нам без устали твердят, 
что «никто не забыт и ничто не 
забыто». А так ли это на самом деле? 
Можно ли назвать заботой о ветера-
нах требование чуть ли не каждый 
год проходить комиссию ВТЭК для 
подтверждения инвалидности? Как 
будто оторванные руки и ноги могут 
вновь отрасти…

Исходя из вышесказанного, я 
предлагаю обьявить на государствен-

ном уровне 9 Мая Днем поминове-
ния всех погибших в годы Великой 
Отечественной войны. Отменить, как 
это сделано, например, в Казахстане, 
помпезные парады, тешащие в пер-
вую очередь самолюбие правителей и 
кучки ура-патриотов. А сэкономлен-
ные миллионы адресно потратить на 
ветеранов.

Необходимо также в учрежде-
ниях образования проводить уроки 
памяти, на которых доводить до све-
дения молодого поколения правду о 
войне, а не сусальную, приукрашен-
ную историю.

А еще было бы нелишним на 
монументе Победы (который стоит 
на одноименной площади в Минске) 
заменить маршальский орден 
«Победа» на орден Отечественной 
войны, которым награждался не 
только генералитет, но и солдаты. 
И здесь опять я слышу сердитые 
голоса: «Не позволим покушаться 
на святое! Ведь этот монумент был 
утвержден в Москве».

Но я, 75-летний пенсионер, сын 
партизанки и партизана-фронто-
вика, все равно остаюсь при своем 
мнении. Они меня так воспитали, 
что идеологическому зомбированию 
я не поддаюсь.

Леонид САЙ.
Минск.

Застацца можна 
без кватэры, 
хаця і грошай  
да халеры
У Кобрыне сямейная пара 10 
гадоў прадавала адну і тую ж 
кватэру. У каго ўзялі 5 тысяч 
рублёў задатку, у каго – яшчэ 
больш… У апошні момант 
“прадаўцы” знаходзілі прычы-
ну, каб адмяніць здзелку, а гро-
шы не вярталі. Цікава, што пара 
ўвогуле не магла прадаць кватэ-
ру, бо яна была пабудавана пры 
дапамозе льготнага крэдыту.

Калі пад вечар чарку бралі
(Каньяк пілі – не самагон!),
Дык з векавечнымі сябрамі
Дзяліўся радасцю Антон:
– Я зажыву ў кватэры новай –
Купіць збіраюся, сябры!
Яна на вуліцы Садовай
У доме нумар сорак тры.
Ва ўсякім разе пазаўчора
Аддаў задатак прадаўцам…
Узнёслы водгук ад Рыгора:
– І я ж куплю кватэру там!
Жытло вялікага памеру,
І надта ж месца па нутру.
Занёс таксама за кватэру
Задатак я гаспадару.
Калі аформім мы паперы,
Падпішам іх праз нейкі час,
Я стану ўласнікам кватэры!
Здзівіў жа канчаткова Стас,
Калі паведаміў з імпэтам:
– Сябры, паверыце ці не,
Але таксама ў доме гэтым
Кватэра з’явіцца ў мяне.
Мы дваццаць год ажно  
      з “паловай”
Збіралі грошы пакрысе,
І заўтра ў дом, што на Садовай,
Задатак жонка панясе.
Дык то ж, сябры, такое дзіва,
Што хоць вушам сваім не вер!
Хадзіцьмем разам мы на піва – 
Лічы, суседзі ўжо цяпер.
Яны натхніліся, вядома,
І парашылі як адзін:
– А пойдзем мы, сябры, да дома,
Свае кватэры паглядзім!
Зірнуць адным, як кажуць, 
  вокам
Дазволяць нам гаспадары!
Зігзагамі, няцвёрдым крокам
Да дома рушылі сябры.
Антон, канешне,  
 першым крочыў –
Ён вёў у хеўры гэтай рэй.
Ва ўсіх на лоб палезлі вочы,
Калі спыніўся ля дзвярэй.
Сказаў:
– Вось тут я жыцьму з часам
Ужо з наступнае зімы.
Усклікнулі Рыгор са Стасам:
– Дык тут жа будзем жыць і мы!
Пасля нядоўгае разборкі
Застылі ў ступары, калі
Яны зрабілі вывад горкі,
Што іх “на грошы развялі”.
Нагамі грукаталі ў дзверы,
І чуўся іхні гнеўны крык,
Ды быццам вымерлі ў кватэры –
Ніхто ім дзверы не адкрыў,
Таму і не дайшло да бойкі.
Шукаць ім праўду трэба дзе?
Пайшлі ахвяры (не апойкі!)
У міліцэйскі райаддзел.
А там намёк зрабілі тонка:
Такіх, як вы, не два, не тры;
Даўно махляраць муж і жонка –
Кватэры той гаспадары.
І мы паціху шыем справу,
І неўзабаве будзе суд.
І ўсё часцей такую яву,
На жаль, мы назіраем тут…
                   ***
Займець не здолелі ахвяры
Закутак, так бы мовіць, свой.
Затое для сямейнай пары
Прытулкам, можа,  
 стануць нары –
Усё-ткі дах над галавой.
Прывёў я гэты прыклад яркі,
Каб зналі малады й стары,
Як іх ашукваюць махляркі
І прайдзісветы-махляры.
Іх развялося да халеры!
Дык варта запісаць на лбе:
Не кожнаму давайце веры!
Парою нават і сабе…

ЯГО ЗЯМНЫ СЛЕД
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Два гады таму ў Брэсце выйшла 
кніга вершаў на беларускай і рускай 
мовах Аляксандра Кавальчука 
«Всё, что осталось за кадром». Так 
сталася, што гэтае выданне аўтару 
не давялося ўзяць у рукі: яно ака-
залася пасмяротным. Шкада! Алесь, 
як мы, літаратары, усе яго называлі, 
безумоўна, парадаваўся б і, пэўна, з 
новым, прыўзнятым, настроем нат-
хнёна ўзяўся б за пяро.

Зборнік шчодра аздоблены 
ілюстрацыямі знакамітага брэсцка-
га мастака Аляксандра Алонцава. 
Душой відушчы майстар стварыў 
каларытны блакітна-сіні колер для 
вокладкі, намаляваўшы ўнізе якар 
з неадрыўнымі ад яго літарамі імя 
і прозвішча – А.К. З якарам адмыс-
лова скрыжаваў высокае гусінае 
пяро... Усё вельмі дарэчы, бо аўтар 
кнігі распачаў сваю творчасць якраз 
на флоце, дзе ажно пяць гадоў 
адслужыў мараком-падводнікам. 
А якар свайго жыцця ён кінуў 
на радзіме. Помніцца, Алесь, калі 
вярнуўся з войска, чытаў у рэдакцыі 
«Зари над Бугом» свае вершы, у якіх 
чулася дыханне мора і супраць-
стаянне грознай марской стыхіі з 
боку смелых і моцных духам люд-
зей. Завяршаючы гаворку пра вон-
кавы выгляд кнігі, скажу: мастак 
не паскупіўся на фантазію і колеры, 
фарбы, каб арыгінальна аформіць 
усе яе адзінаццаць раздзелаў.

Зборнік А.Кавальчука рыхтавала 
да друку яго дачка Галіна. Яна корат-
ка і выразна, па сутнасці таленавіта 
распавяла пра тое, які быў у яе 
вачах бацька як творца і як сем’янін, 
пра яго глыбокае пачуццё любові 
і павагі да вернай спадарожніцы 
і памочніцы – жонкі Таццяны. 
Галіна сцвярджае: «У тым, што 
кніга ўбачыла свет, немалая заслуга 
мамы». Яна вельмі ахоўна ставілася 
да паэтычнай справы Алеся. Не 
раз выпадкова знаходзіла ў ягоных 
закінутых журналісцкіх нататніках, 
а часам і перад мыццём бялізны ў 
кішэнях кашуль і нагавіц складзе-
ныя ў некалькі разоў аркушыкі з 
вершамі. «Ну вось, ледзь не памы-
ла!..» – усміхалася яна і акуратна 
разгортвала адзін-другі лісток, раз-
гладжваючы іх цёплай далонню. 
Хочацца сказаць: «Дзякуй, Галіна, за 
такую светлую памяць!»

Выданне гэтае абагрэта яшчэ 
адным шчырым сэрцам – сэр-
цам выдатнага паэта і нястом-
нага тэлежурналіста Міколы 
Пракаповіча, які стаўся рэдак-
тарам першай і апошняй кнігі 
А.Кавальчука і аўтарам прадмовы 
да яе. Шматвопытны творца яскрава 
піша пра жыццё, працу калегі, доказ-

на абгрунтоўвае яго двухмоўнасць, 
выказвае сваё ўражанне пра твор-
часць прыбужскага літаратара, пра-
сочвае ў ёй натуральны паварот да 
беларускасці.

Поруч з Міколам не адно 
дзесяцігоддзе Алесь працаваў на 
тэлестудыі. Як трапна выказваец-
ца аўтар прадмовы, «рамантык-
авантурыст, Алесь замахваўся, 
здавалася б, на нерэальныя па 
тым часе праекты і нейкім незра-
зумелым чынам ажыццяўляў іх. Ён 
мог неаднойчы наведаць у Зорным 
гарадку касманаўта-земляка 
Пятра Клімука, сустрэцца з 
землякамі на будаўніцтве Байкала-
Амурскай магістралі». Так, гэта 
быў ініцыятыўны журналіст. І аку-
рат яго некароткія дарогі, нярэдкія 
тэлевандроўкі спрыялі напісанню 
вершаў, па змесце і настроі раман-
тычных.

Дзякуючы Міколу Пракаповічу я 
даведаўся, што Алесь Кавальчук у 
1999 годзе развітаўся з тэлебачан-
нем, набыў хутар з ладным кавалкам 
зямлі і «сваё апошняе дзесяцігоддзе 
правёў самотнікам. Араў і сеяў, 
шчыра радаваўся ўраджаю». Як 
сапраўдны лірык, ён заявіў і пра 
гэтую жыццёвую перамену:

Пакуль жыву – я не шкадую,
Што сам араты і касец.
У прадмове Міколы Пракаповіча 

ёсць такая думка: «Менавіта 
там, на вясковым хутары за 
некалькі дзясяткаў кіламетраў ад 
Брэста, як мне падаецца, да Алеся 
напоўніцу вярнуўся ягоны спад-
чынны Пачатак: разам з бэзавай 
тутэйшасцю, валошкамі на ўзмежку 
жытнёвага поля... У суладдзі з пры-
родай натура набывала цэлас-
насць, а душа – гармонію». Мне 
імпануе, што да Алеся Кавальчука 
прыйшло паўнакроўнае адчуван-
не непаўторнай Бацькаўшчыны 
кожнай тканкаю сэрца і разуменне 
безумоўнай прыналежнасці да яе:

Палі Радзімы!
Перазвон гаёў,
Імшары пушчаў у барвовым золку.
Усё маё. Да кропелькі маё,
Да верасінкі, лісціка, да зоркі.
Адлюстраванае тут цэльнае, 

трывалае пачуццё падмацоўваецца 
яшчэ шэрагам твораў, да прыкладу, 
такімі: «Я захварэў табою, восень...», 
«Старыя гнёзды ў верхавінах дрэў...», 
«Прылашчыцца да ног Беразіна...».
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– аптыміст. Памятаю яго адчуван-
не гумару, вясёлы і азартны смех, 
прыгожае аблічча, упартую шавялю-
ру. Сустракаліся мы з ім пераваж-
на на тэлестудыі, нашай агульнай 

працоўнай тэрыторыі на пачатку 
сямідзясятых, на літаратурных веча-
рынах, на пасяджэннях літаб’яднання 
ў рэдакцыі газеты «Заря». Аднаго 
разу быў у яго ў гасцях дома, нават 
гуляў у шахматы з ім і з Таццянай, 
ягонай жонкай. Застаюцца ўспаміны 
і падораны яго дачкою, з якой мы 
ніколі не сустракаліся, вось гэты 
паэтычны зборнік «Всё, что осталось 
за кадром». Тут ёсць творы, якія 
прачытаеш – і хочацца перачытаць. 
Такі, напрыклад, верш «Багацця 
вялікага не маю...».

Што ж чалавек называе ў 
якасці багацця? Мо які каштоўны 
метал? Модную машыну? Нейкія 
экзатычныя сувеніры? Ды не! Ён 
называе рэчы простыя: «Хату, 
што засталася ад бацькоў, ста-
рую студню з крынічнаю вадою, 
садок з антонаўкай пахкою...» Але 
затое да яго заходзіць сусед, яко-
му вадаправод ужо выеў душу. 
«А тут вада, што зубы ломіць, а 
кубак вып’еш – сэрца зашчыміць». 
Добрым суседзям заўсёды ёсць 
пра што пагаманіць. Прадметам 
гаворкі могуць быць любыя рэчы і 
з’явы. Як кажа паэт: «Ад дзедаўскай 
рыдлёўкі да вышынь касмічных...» 
А на старой антонаўцы можна пра-
верыць закон, што некалі адкрыў 
Ньютан... Цікавы сваёй нечаканас-
цю фінал верша:

Галінку ўскалыхну –
і яблыкі ляцяць у росны ранак
– Бяры кашы і падбірай –
Ну чым не рай?!
У раздзеле «Гэта ўсё пра цябе» 

звяртае на сябе ўвагу верш «У 
Каляды шчодрыя», тут ёсць такія 
радкі: «Я і прыгалублю, // Я і аба-
грэю, // У студзень наш халодны / 
Расцвіцеш лілеяй». Завяршаецца 
раздзел шчымлівымі творамі – «Ты 
пакліч мяне...» і «Я іду да цябе праз 
гады і вёрсты».
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рускамоўным вершам А.Кавальчука, 
якія занялі крыху больш за палову 
зборніка. Тут самы аб’ёмны разд-
зел, так сказаць, марскі, напісаны 
маладым паэтам, калі ён праходзіў 
вайсковую службу на Паўночным 
флоце. 22 творы, як правіла, 
нешматслоўныя і яскравыя, як вось 
гэты васьмірадковік, дзе цэлы каскад 
паэтычных вобразаў:

Спит залив дождливой ночью,
Спят немые берега.
Тучи разорвав на клочья,
Месяц высунул рога.
Опустив ресницы-шторы,
Окна в городе уснули.
Лишь тревожно дремлют штормы,
Как уснувший шумный улей.

Ёсць у названым раздзеле і 
ўзрушальны верш – «Не буди меня, 
мама...». Сын – марак-падводнік, які 
не вярнуўся дамоў і які ў сваім веч-
ным сне бачыць затанулую лодку, 
сваіх аднагодкаў, просіць матулю 
супакоіцца і не трывожыць яго:

Не ходи по погостам, не ищи ты 
  мой холмик,

Ты ведь знаешь, могила не там.
…………
Мой последний причал далеко  

  в Заполярье,
Глубоко, глубоко под водой.

У іншых рускамоўных раздзелах 
уражваюць вершы: «В подражание 
С.Есенину», «Оставить след свой на 
земле...», «Всё начинал ты с чистого 
листа...».

4
Пасля пераезду ў Мінск я доўгі 

час Алеся не бачыў, а сустрэў неяк 
зусім састарэлага і запаволена-
га. Гэтак ён змарнеў пасля таго, як 
страціў Таццяну.

І вось чытаю ў кнізе:
Небо задождило, задождило.
Нет начала и конца слезам.
Постою я над твоей могилой,
Скорбным поклонюсь крестам.
Ты не спросишь, что хожу  

  так редко,
Ты не спросишь и не упрекнёшь.
А с венка, с еловой тонкой ветки,
Чистою слезою плачет дождь.

Гэты верш стаіць напрыканцы 
кнігі. Відаць, пасля цяжкай страты 
змаўкала ліра паэта. Але нельга не 
заўважыць наступнага твору – ён 
такі дасканалы і незвычайны, што 
хачу прывесці амаль цалкам:

Не приходи, костлявая, с косой.
Приди, мой Ангел, в белоснежном 

   платье.
И улыбнись, и за руку возьми,
И поведи на суд – не на распятье.
Я, не жалея, крест свой понесу
До той черты, что называем краем.
Суди, мой Боже,
праведный твой суд.
Каким он будет? Я – не знаю...

Так, ніхто не ведае, што – ТАМ. 
Думаецца, аднак, што людзей, якія 
набліжаюцца да сваёй апошняй 
мяжы, бярэ не толькі смутак, а і 
трывога, адчай, страх. Нічога падоб-
нага мы не бачым на духоўным 
абліччы паэта, бо фінальныя словы 
верша – такія:

Пошли, мой Ангел...
Он ответил: – С Богом!

Такім чынам, Алесь Кавальчук 
быў і застаўся да апошняга радка 
лірыкам-рамантыкам.

Васіль ЖУКОВІЧ, сябра Саюза 
беларускіх пісьменнікаў.

2017.

Падчас навучання ў Смалявіцкім 
педагагічным вучылішчы (пазней яно 
было пераведзена ў Мінск) я пазнаёміўся з 
Эдуардам Юльянавічам Грахаўцом, паэтам-
пачаткоўцам з Лагойшчыны. Яго вершы 
друкаваліся ў раённых газетах.

Пасля заканчэння педвучылішча нашы 
шляхі разышліся. Час ад часу на паліцах 
кнігарняў я шукаў сярод кніг вершаў прозвішча 
майго сябра, але дарэмна. А асабістая сустрэча 
з ім адбылася толькі напрыканцы лета 1999 
года ў Бараўлянах, што побач са сталіцай. 
І абставіны былі даволі сумныя – цяжкае 
захворванне Эдуарда. Ён пацвердзіў, што 
выдаць зборнік сваіх вершаў яму не давялося 
па розных прычынах. Тады я яму сказаў, што 
зараз выдаць кніжку няцяжка: было б жаданне 
і трохі грошай. Мая прапанова была прынята, 
і праз месяц ён перадаў мне агульны сшытак з 
вершамі; акрамя гэтага, магчыма, адчуваючы 

непазбежнае, на працягу трох месяцаў напісаў 
яшчэ шмат твораў. Апошні з’явіўся 1 студзеня 
2000 года, а 5 лютага Эдуарда не стала.

Выконваючы абяцанне, дадзенае Эдуарду, 
я як мог, па сваім разуменні апрацаваў яго 
рукапіс. І тут у мяне з’явілася думка: а ці не 
паказаць вершы Эдуарда Грахаўца больш 
дасведчанаму чалавеку? Мабыць, з прычы-
ны асабістага «нахабства», я вырашыў звяр-
нуцца да Ніла Гілевіча. Расстараўся нумар 
яго хатняга тэлефона. Пазваніў, выказаў 
сваю просьбу. Што я мог пачуць у адказ? 
Верагодней за ўсё, карэктную адмову. Магла 
быць спасылка на занятасць, на стан здароўя 
(пазней я даведаўся, што Ніл Сымонавіч 
незадоўга да гэтага перанёс інфаркт) і г.д. Ды 
ўвогуле губляць час на рукапіс незнаёмага 
чалавека, магчыма, графамана – навошта? 
Але я пачуў адно толькі слова: «Прыязджай!»

Ніл Сымонавіч з вялікай чуласцю і так-

там паставіўся да рэдагавання вершаў паэ-
та-земляка. Такім чынам зборнік Эдуарда 
Грахаўца пад назвай «Вяртанне» ўбачыў 
свет у выдавецтве «Лекцыя» напрыканцы 
2000 года. У прадмове Ніл Гілевіч напісаў: 
«Усцешымся тым, што народжаныя ў душы 
і сэрцы Эдуарда Грахаўца радкі не загінулі 
дзесь бясследна, што і па смерці паэта яны 
ўсё ж прыйшлі да чытача і скажуць яму 
нямала добрага, светлага, чалавечнага».

А зараз хачу звярнуць увагу на некато-
рыя моманты ў працэсе падрыхтоўкі тэксту 
зборніка «Вяртанне» да выдання. 

На палях рукапісу побач з тэкстам верша 
Ніл Гілевіч ставіў такія паметкі: «Добра», 
«Не ўключаць», знак «+», знак «-» і іншыя.

Побач з адным вершам было напісана 
«Нічога нельга зрабіць!», і ён не быў уключа-
ны ў зборнік. Гэты кароткі верш я памятаў з 
часоў педвучылішча і лічыў даволі добрым, 
час ад часу зачытваў сябрам і знаёмым, 
называючы імя аўтара. Вось ён:

Стаіць рабіна над ракой.
Стаіць, вачэй не зводзячы.
Губляю ў сэрцы я спакой,
Каля яе праходзячы.
Хаджу, гляджу, не знаю сам,
Чаму вось так здараецца,
Што ля яе другім хлапцам
Дзяўчына усміхаецца!
Шмат гадоў пасля выдання зборніка 

вершаў Эдуарда Грахаўца мяне не пакідала 

думка: чаму ж Ніл Гілевіч не раіў уклю-
чаць гэты верш у зборнік? Я нават адной-
чы звярнуўся з гэтым пытаннем да Сяргея 
Законнікава. Ад яго я пачуў прыблізна такі 
адказ: «Ну хто ж яго ведае…» Скажу шчыра, 
карцела мне пачуць тлумачэнне ад самога 
Ніла Сымонавіча, але саромеўся я звяртацца 
да яго, а затым было ўжо позна.

Але, я ўпэўнены, сітуацыя ў рэшце рэшт 
высветлілася. Мая сястра, калі я ёй прачытаў 
узгаданы верш і «рэзалюцыю» Ніла Гілевіча, 
сказала: «Дык ты ж не зразумеў Ніла 
Сымонавіча! Ён адзнаку не вершу даваў, а 
сітуацыі! Калі дзяўчына цябе не кахае, а 
ўсміхаецца іншым, то што тут паробіш!»

На заканчэнне хачу прапанаваць чытачам 
апошні напісаны Эдуардам Грахаўцом верш. 
У рукапісе побач з ім Ніл Гілевіч паставіў 
тры клічнікі. Чым яго ўразіў гэты верш? 
Можа, тым, што ў ім выказана філасофія 
нашага жыцця ці сум аб тым, што ўжо не 
вернецца? Вось аб гэтым мы ўжо ніколі не 
даведаемся.

Недалёка каля вёскі
Вечар вып’е шэры птах,
І згараць употай вёсны
Сівізною на платах.
Будзе некаму нялёгка,
Што ўжо вечар выпіў птах.
Будзе блізка і далёка
Шэры попел на платах...

Георгій ГАЦКЕВІЧ.

З пОШты ГалОЎНаГа РЭДаКтаРа

Паважаны Іосіф Паўлавіч!
Як Вы ведаеце, імёны паэтаў не акантоўваюць жалобнымі рамкамі. Пакуль мы 

чытаем іх вершы, яны жывыя, яны побач з намі.
На ўгодкі смерці Ніла Сымонавіча Гілевіча ў мяне атрымаўся тэкст невялічкага артыку-

ла. Калі палічыце магчымым, то можаце размясціць яго на старонцы «Народнай Волі».
Георгій ГАЦКЕВІЧ. в.Бараўляны Мінскага раёна.

Як я не зразумеў  
Ніла Гілевіча

Калі ты хлопчык-
шпінгалет,  
у бойку ўвязвацца 
не след
Дэпутат Палаты прадстаўнікоў 
Андрэй Савіных насцяро-
жана ставіцца да таго, што ў 
Канстытуцыі Беларусі прапісаны 
нейтралітэт нашай дзяржавы, 
бо гэта «можа стаць падставай 
для чарговай спробы ізаляцыі 
Беларусі ад нашых традыцыйных 
саюзнікаў»…

Падчас ранейшых клубных танцаў,
Што ўсім прыеліся даўно,
Для нас, вясковых падшыванцаў,
Было ў дадатак і «кіно»,
Калі мясцовыя апойкі
І гарадскія мацакі
За дзевак усчынялі бойкі,
У ход пускалі кулакі.
Парою проста для забавы
За клубам біліся яны.
Мы, смаркачы, на «бой крывавы»
Пазырквалі са стараны,
Ніхто не смеў у бойку лезці,
Хоць біўся там ягоны брат,
Хоць мог знайсці цагліну дзесьці
І сваяку яе паднесці
Ці спадцішка нагой пад зад
Пульнуць таму, хто квэцаў брата.
Чаму ж падлетак-шпінгалет
Захоўваў, так сказаць, зацята
У бойцы той нейтралітэт?
Бо добра ведаў ён, падлетак:
Самому так перападзе,
Яму баец урэжа гэтак,
Што, можа стацца, быць бядзе.
У вёсках колішніх, дарэчы,
Закон наогул быў такі:
Не варта нос саваць малечы,
Як разбіраюцца дзядзькі.
А што датычыць дэпутата,
Які, відаць, не ў вёсцы рос,
Дык ён намерыўся «за брата»
У бойку кінуцца ўсур’ёз,
Хоць і няма вялікай сілы.
Сказаў, прынамсі, што не след
У схватцы Захаду й Расіі
Захоўваць нам нейтралітэт,
І з Канстытуцыі пра гэта
Патрэбна выдаліць радкі,
Бо ў нас зусім другая мэта,
Бо мы з Расіяй – на вякі.
Яно і праўда: сёння самі,
Уладу захаваць абы,
Манкурты нашы запісалі
Сябе ў расійскія васалы,
А можа, нават і ў рабы.
Калі ляцецьмуць бомбы з неба –
Вайну Расія распачне,
Дык, значыць, нам таксама трэба
Удзельнічаць у той вайне?
З удзелу будзе толку мала
(Што ў нас за сіла – мне няўцям),
Але хаця б не перапала
Пабольш, чым волатам-байцам.
І дэпутату праўду-матку
У вочы выказаць хачу:
Як б’юцца волаты, у схватку
Не варта лезці смаркачу.

Лепш маўчаць, чым пляцкаць
А лепей жа маўчаць, сябры,
Пакуль прамовіць не папросяць,
Чым пляцкаць да тае пары,
Пакуль табе не скажуць:
– Досыць!

Пакуты
– Пакуты, – жонка мне сказала, –
Не толькі калі грошай мала.
Пакуты душаць,
Каб ты ведаў,
Калі іх менш, чым у суседа…

Калі мужык пайшоў налева…
З сяброўкамі нахабна Ева
Свой абмяркоўвала інтым:
– Калі мужык пайшоў налева,
Галоўнае – не стрэцца з ім…

Апошнія
Студэнт – лайдак, канешне, рэдкі,
Так павялося з даўніны.
І калі ён памыў шкарпэткі –
Апошнія ў хлапца яны…

Драма і бяда
У тым, што міне маладосць,
Зусім не трагедыя – драма.
Бяда яшчэ большая ёсць –
Што старасць праходзіць таксама…

Алексей ДЬЯЧЕНКО, бывший зять Бориса Ельцина

Ельцин и Примаков
(Фрагменты будущей книги «От Ельцина до Путина. И обратно»)

                                                  СТРАНИЦЫ НОВЕЙШЕЙ ИСТОРИИ

30-летию Великой августовской 
демократической революции 1991 года 

посвящается

(Продолжение. Начало в №№53–57,59,60,62,63.)
Примаков приехал на дачу Ельцина. От 

чая отказался. Очень скромно сидел в углу 
стола. Ждал. Приехал заранее, чтобы не опоз-
дать. Я попытался с ним поговорить. Так… о 
природе-погоде. Он отреагировал сухо. Видно 
было, что на светские разговоры не настро-
ен. Предложения стать премьером от разных 
представителей Администрации президента 
он уже отверг. Видимо, ждал главного раз-
говора.

Точно в назначенное время Ельцин и 
Примаков уединились в кабинете. Из каби-
нета он вышел уже премьер-министром. 
Точнее, конечно, кандидатом в премьер-
министры. Требовалось еще утверждение в 
Государственной Думе. Но Думу он прошел 
блестяще. Там у него была поддержка.

В отличие от многих близких к Ельцину 
людей, я хорошо относился к Примакову. 
И по сей день хорошо отношусь. Считаю 
его сильным руководителем, настоящим 
государственником. Он умел аргументи-
ровать и отстаивать свою позицию. Мог 
ли он стать президентом России? Вполне 
мог. Что помешало ему? Я думаю, причин 
несколько. 

Во-первых, он не переносил критику в 
свой адрес. Любая критическая публикация 
или заявления депутатов били ему прямо в 
сердце. О телерепортажах Сергея Доренко я 
вообще молчу. Зачем-то Примаков втянулся в 
публичную полемику с Березовским. К чему?! 
Мог бы стоны Березовского пропустить мимо 
ушей. Но не смог. То ли тбилисские понятия 
о чести мешали (Примаков вырос в Тбилиси), 
то ли подвели нервы.

Во-вторых, Примаков жестко про-
водил свою линию, не оглядываясь на 
Администрацию президента. Это раздражало 
шефа администрации Волошина. Но самое 
главное – это доходило до Ельцина. Я пола-
гаю, что во время того самого памятного 
разговора на даче в кабинете один на один 
Примаков поставил ряд условий, в том чис-
ле предоставление свободы действий в рам-
ках конституционных полномочий премье-
ра. Борис Николаевич согласился, поскольку 
ситуация в стране сразу после дефолта была 
взрывоопасная. Но Ельцин не любил, когда 
на него давили. А Примаков, похоже, стал 
давить. Однажды, например, он поднял пре-
зидента с постели и потребовал срочно убрать 
с поста главы Внешэкономбанка Андрея 
Костина. Ельцин, пока шел к телефону, поду-
мал, что стряслось что-то страшное. А тут… 
Костин. Не землетрясение, не война, не наво-
днение. Ельцин был раздражен. Костина тогда 
не сняли (до сих пор он один из российских 
топ-банкиров).

Одной из ошибок Примакова (ошибок, 
подчеркиваю, с точки зрения перспекти-
вы стать президентом) стало его участие в 
деле «Аэрофлота». Валерий Окулов (гене-
ральный директор «Аэрофлота», муж доче-
ри Ельцина Елены и, соответственно, мой 
родственник) написал заявление в проку-
ратуру на акционеров «Аэрофлота», сре-
ди которых главным был Березовский. 

Начался многолетний затяжной конфликт. 
В тот момент дело главной авиационной 
компании страны стало насквозь полити-
ческими и шумным. Подумать только: зять 
Ельцина, Березовский, «Аэрофлот» в одном 
флаконе! Думская оппозиция и пресса заве-
лись. Я понимаю, почему писать заявление 
потребовалось Валерию Окулову. Он парень 
конкретный, прямолинейный. Он не хотел 
быть «мальчиком для битья», марионеткой 
в руках крупных олигархов. Однако поли-
тические последствия он недооценил. Но 
Примаков, к которому Валерий обратился 
за советами и который порекомендовал ему 
пойти к прокурору, должен же был оце-
нить политические последствия! Ведь дело 
«Аэрофлота» – это удар по Кремлю и пра-
вительству. Примаков с его политическим 
опытом не мог не понимать этого. Или он 
считал, что грязь ляжет только на семью 
Ельцина? Или он, такой умный и мудрый, мог 
считать, что станет следующим главой госу-
дарства, не опираясь на полное доверие со 
стороны Ельцина, что преемник не нуждается 
в прямой санкции и легитимации со сторо-
ны предшественника? Может быть, тут роль 
сыграла колоссальная, выходившая далеко 
за пределы разумного ненависть Примакова 
к Березовскому. Но большой политик не 
имеет права быть сверхэмоциональным, он 
должен быть расчетливым. Подождал бы 
еще тихо годик-два, стал бы президентом 
и спокойно разобрался бы с Березовским, 
Костиным и кем угодно другим.

Была и третья причина, по которой 
Примаков не стал президентом России. 
Эта причина не была связана с его поли-
тическим поведением. Дело в том, что 
Ельцин видел своим преемником челове-
ка молодого, не несущего груза прошлых 
ошибок, обязательств и обид. Он хотел, 
чтобы пришел тот, кто начнет с чисто-
го листа. Ельцин сам любил этот самый 
чистый лист. За время своего правления 
он несколько раз переворачивал стол для 
игры и удалял игроков. В 1993 году прямо 
в тюрьму пошли Хасбулатов и Руцкой, в 
1996-м в одно мгновение ушли Коржаков, 
Барсуков и Сосковец, в 1998-м закончи-
лась эпоха Черномырдина (а ведь многие 
считали его вполне логичным преемником 
первого президента), в 1999 году настала 
очередь Примакова и Степашина.

Всякий раз процесс ухода бывших пар-
тнеров был болезненным. В 1993 году это 
сопровождалось даже выстрелами из танков. 
В 1996-м – грандиозным скандалом с «короб-
кой из-под ксерокса». В 1999 году отставка 
Примакова прошла без выстрелов, но с пере-
живаниями. Моя жена Татьяна и Валентин 
Юмашев лично везли в машине проект ука-
за об отставке Примакова на дачу Борису 
Николаевичу. Эту бумагу они не доверили 
даже специально обученным людям. Татьяна 
и Валентин реально ожидали нападения на 
машину с целью остановить указ. Я лично 
в возможность нападения, разумеется, не 
верил. Все-таки Примаков – настоящий поли-
тический деятель с советским воспитанием, 
а не бандит с большой дороги. Но такие опа-
сения были. Примакова боялись в том числе 
и потому, что он опирался на уважение в 
народе, не говоря уже о его весе в государ-
ственном аппарате. Чтобы оценить этот вес, 
достаточно вспомнить, как и кем – многи-
ми федеральными чиновниками и десятками 
губернаторов – формировался под думские 
выборы-99 блок «Отечество – Вся Россия». 
Он делался «под Примакова», возглавлявшего 
его избирательный список, и был реальной 
политической надстройкой правящей бюро-
кратии – правда, только до самих выборов в 
Думу, после которых грядущее президентство 
Владимира Путина перестало вызывать какие 
бы то ни было сомнения.

Одно из событий, принесших славу 
Примакову на посту премьера, – знаменитый 
«разворот над Атлантикой». 24 марта 1999 
года Примаков летел в США с официальным 
визитом, но, узнав в полете о решении НАТО 
бомбить Югославию, приказал развернуть 
самолет и вернуться в Москву. Самолет уже 
был над Атлантическим океаном. Как будто 
Примаков счел невозможной встречу с амери-
канцами в такой момент.

Придется расстроить некоторых истори-
ков. Примаков развернул самолет по пря-
мому личному указанию президента России 
Бориса Николаевича Ельцина. Для тех, кто 
знает, как устроена работа бюрократическо-
го аппарата, это не вызовет удивления. Те, 
кто внутри Кремля, отлично понимают, что 
без ведома первого лица такие вещи не дела-
ются. Тем более многоопытный Примаков 
никогда не решился бы на такой шаг без 
ведома своего руководителя. Сфера между-

народных отношений, тем более отношения 
с США, – это исключительно президентская 
сфера. Вторгаться туда без разрешения – 
такого дипломат Примаков себе никогда не 
позволил бы. Впрочем, это аргументы для 
тех, кто верит в полную самостоятельность 
Примакова в этом эпизоде. Мне же допол-
нительные аргументы не нужны. У меня 
– информация изнутри, инсайд, как сейчас 
принято говорить.

Почему же Ельцин открыто не взял на 
себя ответственность за разворот самолета? 
Повесил, что называется, это на Примакова. 
У Ельцина были многолетние хорошие отно-
шения с Клинтоном, и даже в условиях кон-
фликта публично портить эти отношения он 
не хотел. Да и вообще, правильно было в той 
ситуации сыграть в «двух следователей» (зло-
го и доброго).

После отставки Примакова никаких кон-
тактов между ними не было.

Ответ шефу протокола Шевченко
Шеф протокола первого президента России 

Владимир Шевченко опубликовал заметки с 
критикой изложенных мной фактов о взаимо-
отношениях Бориса Николаевича Ельцина с 
премьер-министром Примаковым. Вот что он 
пишет: «Во время этой встречи с Ельциным 
Примаков отказался от должности премьера 
и сильно возбужденный вышел из кабинета. 
Я и глава администрации Валентин Юмашев 
отошли с Евгением Максимовичем в крем-
левский коридор, приемная президента была 
полна людей, и дальше в течение несколько 
минут пытались его убедить согласиться с 
предложением президента возглавить прави-
тельство… Именно после этого разговора он 
изменил свое решение, вернулся в кабинет 
Бориса Николаевича и, еще раз обсудив с ним 
все в деталях, дал свое согласие. После этого 
Ельцин и отправил в Думу соответствующий 
документ».

Уважаемый Владимир Николаевич! Зачем 
же Вы так уронили память о наших полити-
ческих тяжеловесах – Ельцине и Примакове? 
Оказывается, они не могли договориться без 
посредничества двух сотрудников админи-
страции! Что же такого магического вы ска-
зали Примакову в коридорчике, что он немед-
ленно согласился? Он, искушенный мастер 
кремлевской интриги. Ельцин вот не сумел 
договориться, а вы сумели! Причем догово-
рились за несколько минут. Вот что интерес-
но! Для кого эти сказки? Даже читатель со 
средним объемом информации о политике не 
поверит вам. Примаков был человеком с обо-
стренным чувством собственного достоин-
ства. Он высоко себя нес. Он считал себе ров-
ней Горбачева, Ельцина, Лужкова, Строева, 
Шаймиева, Маслюкова. Других он вообще 
серьезно не рассматривал. Он просто их в 
упор не видел. И любые ваши советы только 
оскорбили бы его.

Также Шевченко назвал чушью мой рас-
сказ о том, как моя бывшая жена Татьяна 
и Валентин Юмашев везли лично в маши-
не проект указа об отставке Примакова 
на дачу Борису Николаевичу, не доверяя 
эту бумагу специально обученным людям. 
Уважаемый Владимир Николаевич, Вас же 
не было в той машине. Откуда Вы можете 
знать? А те, кто был в этой машине, заме-
тим, молчат.

Уважаемый Владимир Николаевич! Мы 
давно знакомы. Я очень уважаю Вас. У Вас 
есть огромные заслуги перед нашим госу-
дарством! Но не приписывайте себе лишне-
го. Уговорить идти в премьеры Примакова 
мог только Ельцин. И в той машине в мае 
1999 года вместе с Татьяной и Валентином 
Вы не ехали.

(Продолжение следует.)

Шеф протокола 
Кремля 

Владимир 
Шевченко и 

Борис Ельцин.
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«Полиция сказала:  
это почти невозможно»

Как белоруска поймала в Вильнюсе бродягу, укравшего ее технику и паспорт

СЛУЧАЙ

Эта история могла 
случиться с любым 
белорусом в любой 

точке мира,  
но произошла  

с PR-консультантом 
Татьяной Курбат  

в центре Вильнюса. 
Таню обокрали,  
но вместо того, 

чтобы дожидаться 
полицию, она 

решила… 
проспонсировать 

преступника, 
разыскала его 

самостоятельно –  
а потом рассказала, 

какая связь между 
погоней за вором в 
Литве и протестами 

в Беларуси.

Часть первая. Завязка, 
кульминация и развязка действия

– Всё началось с того, что я реши-
ла снять контент для «Инстаграма» и 
попросила подругу, чтобы та меня пофо-
тографировала, – вспоминает Татьяна 
Курбат. – В обычный будний день мы 
встретились в самом центре Вильнюса 
(центрее просто некуда) – на проспек-
те Гедимина, возле гостиницы Novotel. 
Зачем-то я взяла с собой деньги, все бан-
ковские карты, недешевый планшет и 
наушники, все документы, ну и ключи от 
квартиры. Уже после я оценила общую 
стоимость этой сумки – получилось 3,5–
4 тысячи евро.

Мы начали съемку, я поставила сумку 
на бордюр и говорю подруге: «Саша, при-
сматривай». Хотя была уверена, что ничего 
с ней не случится – вот же она, прямо под 
носом.

Но уже через 15 секунд сумка пропала.
Первая эмоция – отрицание: «Этого не 

может быть! Наверное, ее кто-то спря-
тал, чтобы не украли. Надо посмотреть по 
сторонам, сто процентов сейчас найду». 
Я пару секунд спустя: «А-а-а! Меня обо-
крали!»

У меня было два ключевых страха. 
Первый: в сумке реально много ценного, в 
том числе планшет – мой основной рабо-
чий инструмент. Второй: как мне теперь 
попасть домой? Запасные ключи находи-
лись у человека, который в тот день как 
раз был в отъезде. И это я в тот момент 
еще не вспомнила, что в боковом карма-
не сумки бережно припрятала паспорт, 
восстанавливать который в белорусском 
посольстве Литвы для меня, мягко скажем, 
небезопасно.

Но дальше произошло что-то неверо-
ятное: я начала действовать четко и сла-
женно, как бесчувственный Терминатор. 
Потом сама от себя была в шоке. Понимая, 
что эмоции и жалость к себе мешают, я их 
устраняю. Звоню одному другу, который 
успокаивает меня: «Не волнуйся, всё, что 
нужно для работы, купим. Главное – ищи 
паспорт». И только в этот момент я вспо-
минаю, что в украденной сумке мой основ-
ной документ и, если я его профукаю, при-
дется подаваться на беженство.

Звоню собственнику своей арендной 
квартиры, он успокаивает, что запасной 
ключ у него есть. Значит, можно не эмоци-
онировать и сфокусироваться на главном 
– спасать паспорт. Чтобы была понятна 
скорость действий: всё описанное выше – 
события буквально трех минут.

Я начала думать, что же делать дальше. 
Кричу подруге: «Беги в гостиницу, пусть 
смотрят по камерам видеонаблюдения!» 

Она побежала, я рванула за ней со словами: 
«Отбой! Пока они будут смотреть камеры, 
мы потеряем время. Звони в полицию!»

И вдруг мне в голову приходит мысль, 
что к Apple ID подключены все мои гад-
жеты – айфон, часы, планшет. И хотя в 
планшете нет сим-карты, он каким-то 
непонятным мне образом демонстрирует 
свое местоположение – пусть неточное и 
с небольшой задержкой, но всё же. Так по 
геолокации я увидела, что планшет – а зна-
чит, и вор – находятся где-то неподалеку. 
И пока я пыталась определить, где именно, 
мне на смартфон пришло уведомление: с 
одной из моих банковских карт совершена 
покупка в магазине за углом.

К счастью, это была карта европейского 
банка Revolut, которая разрешает совер-
шать покупки до определенной суммы без 
ввода пин-кода. Я увидела, что с карты 
списано семь евро, и автоматически поду-
мала: «Надо срочно ее заблокировать!» Уже 
начала это делать, но вовремя останови-
лась, подумав: «Таня, если заблокируешь 
карту, ты потеряешь с ним связь».

Максимум, что мог бы потратить вор, 
– 100 евро. Столько денег было на карте 
Revolut, основная сумма лежала на дру-
гой карточке, воспользоваться которой 
без пин-кода нельзя. И я решила: пусть 
он потратит эти 100 евро – у меня будет 
шанс найти его и спасти всё остальное. 
Важно знать: Revolut присылает подробные 
электронные чеки – что ты купил, в каком 
магазине, где географически этот магазин 
находится. Поэтому мы с подругой тут же 
рванули туда, где произошла первая тран-
закция. Полиции же всё не было (после 
мне объяснили, что на уличные кражи 
полицейские особо не спешат, потому что 
эти преступления практически никогда не 
раскрываются).

Подбегая к магазину, я увидела, что 
навстречу мне бежит какой-то подозри-
тельный мужчина. Он выглядел напуган-
ным, и я зачем-то обернулась ему вслед. 
Помню, посмотрела на его рюкзак и поду-
мала: «А не мои ли вещи там лежат?» – 
и побежала в магазин. Там нас встретил 
охранник и вызвался помочь – догнать 
вора, который только что засветился на 
видеокамерах (при этом никто доподлинно 
не знал, как он выглядит). И вот мы уже 
втроем – я, моя хрупкая подруга Саша и 
охранник из магазина – снова бежим в 
поисках непонятно кого. С очень условной 
и размытой подсказкой в виде примерного 
местоположения планшета, которое я с 
задержкой отслеживаю в Apple ID.

Я вижу, что планшет довольно быстро 
удаляется от нас в другую часть города. 
Мы решаем не ждать полицию и вызыва-
ем такси. Оно приехало через минуту, за 

рулем сидел крепкий парень – нам с ним 
тоже безоговорочно повезло. Узнав, что 
произошло, он просто зажал клаксон и на 
красный свет погнал по широкому про-
спекту в час пик.

По скорости, с которой «двигался» план-
шет, я поняла, что вор, скорее всего, едет 
на общественном транспорте. Но уже через 
пару минут мне снова начали приходить 
оповещения о списаниях денег с карты: 
минус 20 евро, минус 30 евро, минус 15 евро. 
Как мы потом выяснили, за эти деньги вор 
покупал Jack Daniel’s и сигареты – делал он 
это в одном из двух магазинов Вильнюса, 
где людям сомнительного вида не задают 
никаких вопросов вроде «Покажите вашу 
карту, а кому она принадлежит?». Вор ока-
зался профессионалом своего дела – он знал, 
какие лимиты на транзакции без пин-кода 
устанавливает Revolut. Я понимаю, что до 
этого магазина нам ехать еще 3–4 минуты, 
а, судя по скорости шопинга, деньги на кар-
те вот-вот закончатся. То есть вору хватит 
всего еще на одну покупку, которая займет 
не больше минуты, он поймет, что денег на 
карте больше нет, уйдет из магазина – и я его 
потеряю.

В этот момент я решаю перевести день-
ги с другой моей карты на Revolut – чтобы 
вору хватило еще на несколько итераций и 
он задержался в магазине до моего приез-
да. И это сработало! Честно, до сих пор не 
понимаю, откуда в моей голове появилась 
такая идея: спонсировать воришку, что-
бы задержать его на месте преступления. 
Позже, спустя пару часов, весь полицей-
ский участок будет, мягко скажем, удив-
ляться моему поступку (смеется).

Так вот, когда вор тратил последние 
деньги, на пороге магазина появилась 
группа захвата в нашем лице: я, подруга и 
два крепких парня – таксист и охранник. И 
тут я увидела того самого мужчину, кото-
рый пробегал мимо меня десятью минута-

ми ранее. Парни его заломали, уложили на 
землю, после чего мы открыли его рюкзак 
и увидели там несколько бутылок виски, 
мой планшет, наушники и все карточки, 
вот только паспорта и самой сумки там не 
было. На вопрос, где документы, вор отве-
тил, мол, не беспокойтесь, всё дома.

Домом он называл сарай непонятно-
го вида, который находился недалеко от 
места преступления. Через минут сорок 
приехала полиция, и уже с полицейски-
ми мы поехали в этот барак, где нашли 
все остальные вещи. А после отправились 
в участок. Пока мы давали показания, 
выяснилось, что этот вор – уголовник в 
розыске, которого никак не могла поймать 
полиция, а мы взяли его голыми руками 
(смеется).

Это был человек без определенного 
места жительства, но выглядел он доста-
точно бодро, хотя, скорее всего, в момент 
нашей встречи находился под действием 
наркотиков. Визуально он не очень похож 
на бомжа. В полиции сказали, что ему 
светит серьезный срок, потому как мое 
дело – не первое его преступление. К тому 
же у него нашли еще и наркотики, а это 
отягчающий фактор. Скорее всего, человек 
сядет надолго.

Буквально на днях мне прислали повест-
ку, сказали, что нужно прийти в участок, 
подписать бумаги и получить материаль-
ную компенсацию – все те деньги, которые 
успел потратить вор.

От всей этой ситуации в шоке были даже 
полицейские. Они сказали, что уличные 
кражи раскрыть практически невозможно, 
а случай, когда такую кражу раскрывает 
сам потерпевший да еще и в десяти кило-
метрах от места преступления, – первый на 
их памяти. А я в свою очередь собираюсь 
написать в литовское представительство 
Revolut и предложить им сделать кейс о 
том, как их система спасает пользователей в 
подобных непредвиденных ситуациях.

Вообще, я горда собой, ведь, по сути, 
нейтрализовала источник зла для многих 
людей. Этот человек каждый день что-
то у кого-то воровал, постоянно принося 
людям потери, неприятные эмоции и стра-
дания. А это один из основополагающих 
принципов моей жизни – приуменьшать 
зло и преумножать добро (улыбается).

Часть вторая. Время делать 
выводы

– Я долго думала о случившемся и про-
вела массу параллелей между кражей моей 
сумки и происходящим в Беларуси, – гово-
рит Татьяна. – Хочу поделиться своими 
выводами.

• Побеждает тот, у кого сильнее мотива-
ция. В моем случае мотивация вора была 

очень проста: купить алкоголь, перепро-
дать его, заложить в ломбард наушники 
и планшет – всё, снова можно идти на 
охоту. Для него это был обычный рабочий 
день, а я спасала свой главный документ, 
который гарантирует мне пребывание в 
чужой стране. Поэтому так важно оцени-
вать мотивацию своего соперника: если ты 
понимаешь, что она сильнее твоей, даже не 
стоит ввязываться в борьбу.

• В стрессовой ситуации важно зару-
читься поддержкой других людей, изба-
виться от паники и сфокусироваться на 
решении проблемы. Если бы я начала раз-
мазываться по асфальту от жаления себя, 
то потратила бы впустую уйму времени и 
сил. Я же сделала иначе: устранила основ-
ные причины переживания, благодаря 
чему сохранила мозг ясным и нашла спо-
соб поймать вора.

• Иногда нужно потерять мень-
шее, чтобы спасти/получить большее. 
Вспомните, как белорусы часто рассуж-
дали: «Выйти на забастовку? Я же поте-
ряю работу, чем потом семью кормить?» 
А есть те, кто сразу понял, что без потерь 
к большой цели не прийти. Сегодня эти 
люди или в тюрьмах, или в эмиграции. 
Но я уверена, что скоро и остальные пой-
мут эту простую, но такую важную для 
всех нас истину.

• Не стоит перекладывать ответствен-
ность за решение своих проблем на других. 
Если бы я ждала, что приедет полиция и 
всё сделает, скорее всего, оплакивала бы 
кражу по сей день. Но я предпочла взять 
ответственность за результат в свои руки – 
и у меня получилось.

• Бесполезно бороться с технологи-
ями устаревшими методами. Мой вор 

погорел из-за того, что не понимает, как 
устроен современный цифровой мир. 

Мне кажется, этот момент очень хорошо 
характеризует происходящее в Беларуси, 

где с экранов мы до сих пор слышим 
фразы в духе «айфоны-плафоны» и 

«инстаграмы-стограммы». Устаревшее 
политическое поколение запрещало нам 
в день выборов делать фото, вести стри-

мы, запугивало голосами пропаганды 
и даже шторки убирало на участках, но 

«Голос» работал вообще в другой пло-
скости – поэтому нарушить его работу у 

«властей» не получилось. Уверена, мой 
вор до сих пор не понимает, как я его 

нашла. Сидит в своей камере и думает: 
«Как, ка-а-а-ак она это сделала?!»

• И последний, самый главный, инсайт: 
с отважными и умными белорусками свя-
зываться очень опасно. Они в любом слу-
чае добьются того, чего хотят.

ирина МиХНО.
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па-за ГуЛьнЁЙ

«Дзень Волі – гэта вясна!»
КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.Вольнаму 
…, уратаванаму рай (прык.). 
5.Рэсурсы. 7.Народная назва 
Перуна, беларускага бога агню. 
8.Густы пах якога-небудзь рэчыва 
(перан.). 10.“Хай свята дружбы буд-
зе лепшым святам, // Хай векам 
дружбы наш завецца …” – з вер-
ша С.Грахоўскага “Патрэбен чала-
веку чалавек”. 11.Лубяны абадок 
у сіце. 13.“Настаў доўгачаканны 
…, // Пад сцягам бел-чырвона-
белым // Чакае перамога нас” – з 
верша М.Танка “Ты чуеш, брат?”. 
14.Робячы …, на дабро не надзейся 
(прык.). 15. … вольны, калі ў яго 
ёсць крылы (прык.). 16.Зведзеныя 
ў адно цэлае тэксты, звесткі. 
18.Жалезарудны матэрыял. 20.“Гэта 
…, гэта крык, што жыве Беларусь!” 
– з верша Я.Купалы “Гэта крык, 
што жыве Беларусь!”. 22.Тое, што 
і раскоша. 24.Заключэнне міру 
(разм.). 26.Абы-як жыць – толькі 
… капціць (прык.). 27.Рукапісная 
копія. 28.Вялікае марское судна. 

29.“Дзе на ўзлеску юная вясна // 
Першыя … рассыпае” – з верша 
Ул.Някляева “Красуня-вясна”.

Па вертыкалі: 1.“Дзень Волі 
– гэта …! // Гэта нашых сар-
дэц Адраджэнне!” – з верша 
К.Вольнага “Дзень Волі”. 2.“Прыціх 
наш …: // Маўчаць, усе маўчаць. 
// Свабодай карыстаюцца сачкомы, 
// Каб тых, хто мысліць, у астрог 
саджаць” – з верша Ул.Дубоўкі 
“За ўсе краі, за ўсе народы све-
ту”. 3.Чые …, таго і воля (прык.). 
4.І … ёсць, ды волі няма (прык.). 
6.У каменным мяшку, а … вольная 
(прык.). 9.“Галоўным быў не хлеб, 
галоўным была …” – Ул.Караткевіч. 
12.“…, які аднойчы адмовіўся ад 
волі, назаўжды робіцца вязнем” 
(В.Быкаў). 15.Аптыміст бачыць …, 
а песіміст – дзірку ад … (прык.). 
17.К.Дуж-… – поўнае прозвішча 
беларускага грамадска-палітычнага 
дзеяча, аўтара эскіза бел-чырвона-
белага сцяга, сімвала незалежнасці 

Беларусі. 19.“Змагацца за волю 
– …, // Змагацца за праўду – не 
страх” – з верша Л.Геніюш “Не 
прашу”. 21.“Зрабі свабоднай, зрабі 
шчаслівай // Краіну нашу і наш …!” 
– з верша Н.Арсенневай “Малітва 
за Беларусь” (“Магутны Божа”). 
22.Час сутак. 23.Адзенне, строі. 
25.Апавядальны род літаратуры.

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі:  1.Воля. 

5.Фонд. 7.Грымотнік. 8.Настой. 
10.Век. 11.Абечак. 13.Час. 14.Зло. 
15.Арол. 16.Звод. 18.Акатыш. 
20.Енк. 22.Роскаш. 24.Замірэнне. 
26.Неба. 27.Спіс. 28.Карабель. 
29.Пралескі.

Па вертыкалі: 1.Вясна. 2.Край. 
3.Поле. 4.Сіла. 6.Думка. 9.Свабода. 12. 
Чалавек. 15.Абаранак. 17.Душэўскі. 
19.Шчасце. 21.Народ. 22.Раніца. 
23.Убор. 25.Эпас.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.
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Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства 
«Выдавецтва  «Беларускі Дом друку». ЛП №02330/106 ад 30.04.2004. 220013, Мінск, пр-т Незалежнасці, 79/1. Падпiса-
на ў друк 18.05.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  21 611 экз. За каз № 1524.63222 – для індывідуальных падпісчыкаў, 

632222 – для прадпрыемстваў і арганізацый.

Падпісныя індэксы:

Заснавальнiк, выдавец  
i галоўны рэдактар 
Iосiф Паўлавіч 
СЯРЭДЗIЧ

Адрас рэдакцыi: 220030 Мiнск, вул.Энгельса, 34а. 
Прыёмная: тэл./факс (017) 328-68-71. 

Рэкламны аддзел (017) 328-66-09.
nvonlineinfo@gmail.com 
http://www.nv-online.info 

ШаХматЫ

Ёсць «бронза»!
Завяршыўся традыцыйны Кубак гарадоў-герояў па шахматнай 

кампазіцыі, прысвечаны 75-годдзю Перамогі. У складзе васьмі 
каманд выступалі 42 складальнікі задач і эцюдаў, у тым ліку 
11 гросмайстраў. У кожным з шасці раздзелаў каманда магла 
прадставіць дзве кампазіцыі, з якіх у залік ішла лепшая. Дарэчы, 
арбітры спаборніцтва былі з ЗША, Вялікабрытаніі, Францыі, 
Славакіі і Македоніі. У склад аб’яднанай каманды горада-героя 
Мінска і Брэсцкай крэпасці-героя, якая выступала за Беларусь, 
уваходзілі Віктар Зайцаў (капітан), Міхаіл Храмцэвіч, Віктар 
Волчак, Мікалай Бельчыкаў, Міхаіл Кошаль, Чэслаў Якубоўскі, 
Мікалай Быкаў, Вячаслаў Красічонак, Іван Бондар і Аляксандр 
Варыцкі.

У раздзеле троххадовак 2-е месца заняла задача М.Храмцэвіча 
і В.Волчака, трэцяе – М.Храмцэвіча, В.Волчака, М.Быкава і 
В.Красічонка. Сярод шматхадовых задач твор В.Волчака падзяліў 
3–5-е месцы. У раздзелах двуххадовак, эцюдаў, кааператыўных і 
зваротных матаў задачы беларусаў у прызавую тройку не трапілі, 
але таксама прынеслі заліковыя балы ў агульную капілку каманды.

У выніку беларуская зборная заняла ганаровае 3-е месца з 15,2 
бала, прапусціўшы наперад толькі першую і другую каманды 
Масквы (адпаведна 18,6 і 17,4 бала). На наступных месцах: 
4.Мурманск – 15 балаў; 5.Керч – 14,4; 6.Тула – 13,4; 7–8.Валгаград, 
Санкт-Пецярбург – па 13 балаў.

Аўтар двуххадоўкі з гэтага 
спаборніцтва (гл.дыяграму) 
– Міхаіл Храмцэвіч.

Белыя: Кре8, Фf8, Лb3, 
Сd6, Сh1, Ка6, Кd2, пп. е4, 
е7, f2, g7 (11).

Чорныя: Крd4, Лс1, Сh7, 
Kс3, Кg4, пп. а5, d3, е2, g6 (9).

Мат за 2 хады.
Дасылайце рашэнні на 

адрас рэдакцыі (220030 
г.Мінск, вул.Энгельса, 34а) 
або на электронны адрас: 
vadim_ne67@mail.ru.

Аналітычны твор
А вось эцюд, які склала беларуская каманда.
Іван Бондар, Міхаіл Храмцэвіч
Белыя: Крh2, Кb4, пп. а3, а6 (4).
Чорныя: Кре5, Лf7, пп. b5, с4, с7, h4 (6).
Выйгрыш.
1.a7! (1.Кc6+? Kрd6! =) Лf2+! 2.Kрg1! (2.Kрh1? Лf8! 3.Кc6+ Kрf4! 

або 2.Kрh3? Лf3+ 3.~ Л:a3 з перавагай чорных) Лf8 3.Кc6+ Kрf4! 
4.Кb8 Kрg3! (4…c3? 5.a8Ф c2 6.Фc6!) 5.a8Ф h3 6.Фh1! (6.Ф~?? 
h2+ 7.Kрh1 Лf1х) Лf2! (6…c3? 7.Фh2+!) 7.Ф:h3! Kр:h3 8.Kр:f2 
Kрg4! 9.Кa6! (9.Kрe3? c5! 10.Кa6 Kрf5 11.К:c5 Kрe5 12.Кe4 Kрd5 
13.Кc3+ Kрc5 14.Кa2 Kрb6 15.Kрd4 Kрa5 16.Kрc3 Kрa4 17.Kрb2 
Kрa5 з пазіцыйнай нічыёй, 9.Кc6? Kрf4! 10.Kрe2 Kрe4! =) с6! (9…
Kf4 10.К:c6) 10.Kрe3 Kрf5 11.Kрd4 c3! 12.Кb4! Kрe6 13.Kрc5 Kрd7 
14.К:c6! (14.Кc2? Kрc7! 15.Кd4 Kрb7 16.К:c6 c2 17.Кa5+ Kрa6 18.Кb3 
c1Ф+ 19.К:c1 Kрa5 20.~ Kрa4 21.~ Kр:a3 =) c2 15.Кe5+ ~ 16.Кd3 з 
выйгрышам.

Седзячы дома…
Ва ўмовах пандэміі чэмпіён свету Магнус Карлсен зладзіў у 

інтэрнэце анлайн-турнір васьмі мацнейшых гросмайстраў па 
хуткіх шахматах з прызавым фондам 250 тысяч долараў. Удзельнікі 
змагаліся па кругавой сістэме, а потым чацвёрка лепшых згуляла 
матчы плэй-оф. М.Карлсен спачатку заняў 3-е месца, але пасля 
перамог у паўфінале і фінале і заваяваў галоўны прыз. Вось дзве 
партыі з гэтага турніру.

Магнус Карлсен – Аніш Гіры
1.d4 Кf6 2.c4 e6 3.Кf3 d5 4.Кc3 Сb4 5.cd ed 6.Сf4 Кe4 7.Лc1 Кc6 

8.Кd2 g5 9.Сe3 К:c3 10.bc Сa3 11.Лb1 f5 12.g3 Сd6 13.Лg1 0-0 14.h4 
f4 15.gf g4 16.Лb5 Кe7 17.f5 h5 18.Сg5 c6 19.Лb2 Л:f5 20.e4 Л:g5 21.hg 
Кg6 22.e5 Сf8 23.Сd3 Кf4 24.Кf1 Ф:g5 25.f3 К:d3+ 26.Ф:d3 Фc1+ 
27.Крf2 Ф:b2+ 28.Кd2 Сf5 29.Ф:f5 Ф:d2+ 30.Крg3 Ф:c3 31.Крh4 Ф:d4 
32.Лg3 Сg7 33.f4 Лf8, 0:1.

Магнус Карлсен – Дзін Ліжэнь (паўфінал)
1.d4 Кf6 2.Кf3 d5 3.Сf4 e6 4.Кbd2 c5 5.e3 Фb6 6.Лb1 Сd6 7.c3 cd 

8.cd С:f4 9.ef Кc6 10.Кb3 a5 11.a3 a4 12.Кc1 Сd7 13.Кa2 Кe4 14.Кc3 
Фc7 15.g3 К:c3 16.bc Кa5 17.Лc1 Кb3 18.Лc2 Фd6 19.Сd3 Ф:a3 20.0-0 
f6 21.Лe1 0-0 22.Фb1 Фd6 23.Лce2 h6 24.f5 ef 25.Кh4 Лae8 26.К:f5 
С:f5 27.Л:e8 Кd2 28.Л:f8+ Кр:f8 29.Ф:b7 Кf3+ 30.Крh1 К:e1 31.С:f5 
Кf3 32.Сg6 Кg5 33.Фc8+, 1:0

Партыю даслаў чытач
Наш сталы чытач і адданы прыхільнік старадаўняй гульні 

Славамір Буката паспаборнічаў з шахматным сімулятарам 
«Chessmaster10» і перамог яго.

Славамір Буката – «Chessmaster10»
1.е4 е6 2.d4 d5 3.Kc3 de 4.K:e4 Kd7 5.Cd3 Kgf6 6.Kg5 c5 7.K1f3 

h6? 8.K:e6 Фе7 9.0-0 fe 10.Cg6+ Kрd8 11.c4 cd 12.Cf4 e5 13.Ле1 
Kg4 14.Cg3 Фd6 15.Фс2 Фb6 16.Фf5 Kdf6 17.K:e5 K:e5 18.Ф:е5 Cd7 
19.Лаd1 Cb4 20.Ле2 Фс5 21.Фf4 Ф:с4 22.Лс2 Фе6 23.Ф:d4 Ca5 24.Фс5 
Сb6 25.Cc7+ C:c7 26.Ф:с7+ Кре7 27.Фс5+ Крd8 28.Cf5, 1:0.

Праверце адказы
Задача М.Бельчыкава і М.Быкава, змешчаная ў «Народнай Волі» 

5 мая, рашаецца: 1.Фс4! (не рашае 1.Ф:d7? Сd6! або 1.Фе3? Лf4!). 
У пазіцыі з партыі белыя перамаглі шляхам 1.Ф:b5! (калі 1…Ф:b5, 
то 2.С:f6 Ле1+ 3.Л:е1 Фс6 4.g5 з непазбежным матам, а калі 1…
Фе3, то 2.Ф:е8+).

Першымі правільна рашылі Мікалай Шклярэўскі, Ігар Ананіч, 
Славамір Буката, Сяргей Галкін, Васіль Жуковіч, Віктар Жук.

Вадзім ЖЫлКО.

з  пЕРШЫХ  вуСнаЎ

Вольга Корбут 
адсвяткавала юбілей

У мінулыя выхадныя 
славутай беларускай 
гімнастцы споўнілася 

65 гадоў.

«Вашы дасягненні на 
гімнастычным памосце ўвайшлі 
ў гісторыю сусветнага спорту, 
– павіншаваў спартсменку 
Нацыянальны алімпійскі камітэт. 
– У 17 гадоў вам удалося заваяваць 
тры залатыя медалі на Алімпійскіх 
гульнях у Мюнхене, а праз чатыры 
гады – зноў падняцца на верхнюю 
прыступку алімпійскага п’едэстала 
ў Манрэалі. За гады кар’еры вы 
па праве заслужылі званне адной 
з найвялікшых спартсменак XX 
стагоддзя».

Нагадаем, што зараз Вольга 
Корбут жыве ў ЗША, хаця зрэдку 
і наведваецца ў Беларусь.

Канадскі трэнер 
патрабуе грошай

Былы настаўнік хакейнага 
мінскага «Дынама» Гордзі Дуаер 
судзіцца з беларускім клубам.

У 2018 годзе сталічныя 
«Зубры» пад кіраўніцтвам 
канадскага спецыяліста паказвалі 
не самую лепшую гульню – выдалі 
рэкордную серыю паражэнняў 
з 11 матчаў. Пасля гэтага клуб 
скасаваў кантракт з Дуаерам, была 
інфармацыя, што з канадцам да 
канца не разлічыліся.

Днямі генеральны дырэктар 
мінскага «Дынама» Дзмітрый 
Баскаў распавёў pressball.by, што 
паміж клубам і былым галоўным 
трэнерам сапраўды існуюць 
пэўныя фінансавыя рознагалоссі, 
разгляд гэтай справы зараз 
ідзе ў судзе. Вердыкт пакуль не 
вынесены.

Уладзімір ШАНТАРОВІЧ:
«Няма гарантыі, што і ў наступным   

  годзе пройдзе Алімпіяда…»
Галоўны трэнер зборнай Беларусі па веславанні на байдарках і каноэ распавёў 

«Народнай Волі» пра тое, чаму «сёння не варта апускаць рукі».

футБОЛ

БАТЭ ўмацоўвае пазіцыі
Адбыліся матчы 9-га тура чэмпіянату Беларусі 

па футболе.

Каманды Гульні Выйгрышы Нічыі Паражэнні Мячы Ачкі
БАТЭ 9 6 1 2 19–9 19
Тарпеда-БелАЗ 9 5 3 1 12–5 18
Энергетык-БДУ 9 6 0 3 12–9 18
Слуцк 9 5 1 3 15–14 16
Шахцёр 9 4 3 2 11–3 15
Іслач 9 5 0 4 11–13 15
Дынама (Бр) 9 4 1 4 12–10 13
Рух 9 3 4 2 7–5 13
Дынама (Мн) 9 4 0 5 12–10 12
Віцебск 9 3 3 3 7–9 12
Славія 9 3 2 4 10–14 11
Гарадзея 9 3 2 4 6–10 11
Мінск 8 3 1 4 12–16 10
Нёман 8 2 2 4 9–11 8
Смалявічы 9 0 4 5 6–14 4
Белшына 9 0 3 6 7–16 3

Турнірнае становішча

Вось іх вынікі: «Тарпеда-БелАЗ» 
(Жодзіна) – «Гарадзея» – 3:1, «Энергетык-
БДУ» – «Дынама» (Брэст) – 2:1, «Шахцёр» 
(Салігорск) – «Славія» (Мазыр) – 
2:0, БАТЭ (Барысаў) – «Слуцк» – 3:0, 
«Белшына» (Бабруйск) – «Віцебск» – 1:1, 
«Дынама» (Мінск) – «Іслач» (Мінскі раён) 
– 1:0, «Рух» (Брэст) – «Смалявічы» – 0:0.

Дарэчы, Беларуская федэрацыя фут-
бола прыняла рашэнне аб пераносе 
матча гэтага тура паміж «Мінскам» і 
гродзенскім «Нёманам» на больш позні 
тэрмін у сувязі з тым, што ў футбаліста 
«Мінска» падазрэнне на наяўнасць 
каранавіруса.

Фота: fcbate.by.

Чатыры гады таму падначаленыя 
Уладзіміра Шантаровіча на Алімпіяду не 
патрапілі, і гісторыя была, мякка кажучы, 
непрыгожая.

Вясной 2016 года пры падрыхтоўцы да 
Гульняў у Рыа-дэ-Жанейра зборная Беларусі 
паехала на трэніровачны збор у Францыю. 
Далей падзеі разгортваліся, як у дрэнным 
кіно: падазрэнні ў захоўванні і ўжыванні 
забароненых прэпаратаў, жорсткі вобшук…

У выніку Міжнародная федэрацыя каноэ 
дыскваліфікавала нашу нацыянальную 
каманду на год. Адпаведна, на Гульні зборная 
не паехала, хаця мела рэальныя шанцы на 
некалькі медалёў. У тым ліку і залатых.

А ў студзені 2017 года Міжнародны 
арбітражны спартыўны суд у Лазане цалкам 
апраўдаў зборную Беларусі і зняў з яе 
дыскваліфікацыю. Аднак, як кажуць, цягнік 
ужо сышоў.

Галоўны трэнер беларускай каманды 
Уладзімір Шантаровіч не хаваў эмоцый, калі 
каментаваў гэтую справу, і называў тых, хто 

яе арганізаваў, «злачынцамі».
«Парупіліся канкурэнты», – выказваў 

меркаванне Уладзімір Уладзіміравіч. І дадаваў, 
што зборная возьме сваё на наступнай 
Алімпіядзе ў Токіа.

Але зноў не склалася. Як вядома, 
Гульні-2020 з-за пандэміі каранавіруса 
перанесены як мінімум на год…

– Нягледзячы на ўсе выклікі лёсу, 
каманда зараз праводзіць на вяслярнай базе 
ў Мазыры цэнтралізаваную падрыхтоўку, – 
кажа Уладзімір Шантаровіч. – Працуем, як 
звычайна, без нейкіх паслабленняў.

– Міжнародных спаборніцтваў пакуль 
не прадбачыцца?

– Так, бо нават межы закрыты. Але ў 
любым выпадку напрыканцы гэтага месяца 
Міжнародная федэрацыя каноэ афіцыйна нам 
паведаміць пра тое, што чакае каманды ў 
бліжэйшай перспектыве.

Усё будзе залежаць ад каранавіруса, бо 
зараз усе дарослыя спаборніцтвы, а таксама 
маладзёжныя і юнацкія адменены.

Магчыма, калі сітуацыя нармалізуецца, 
у гэтым годзе правядуць чэмпіянат свету па 
неалімпійскай праграме, але гэта, як кажуць, 
віламі па вадзе пісана.

– А ўнутраныя спаборніцтвы пройдуць?
– Мы рыхтуемся і да чэмпіянату краіны, і 

да Кубка Беларусі.
– Колькі медалёў планавалі заваяваць на 

Алімпіядзе ў Токіа?
– Задача была выйграць не менш за тры 

ўзнагароды.
– Крыўдна, што мы зноў «праплываем» 

міма Гульняў?
– Дык «праплываем» не толькі мы. 

Крыўдна венграм, палякам, французам, 
спартсменам з Германіі. Але жыццё на гэтым 
не заканчвецца, не варта апускаць рукі. Калі 
моцныя, то выжывем. А калі ты слабы – сядзі 
на канапе, абурайся, і больш ад цябе нічога не 
патрабуецца.

Таму будзем настройвацца на новую схему 
работы. Няма ж стопрацэнтнай гарантыі, што 
і ў наступным годзе Алімпіяда адбудзецца. 
Думаю, і Міжнародная федэрацыя каноэ, і 
Міжнародны алімпійскі камітэт разглядаюць 
розныя варыянты развіцця падзей. Сітуацыя 
ж з пандэміяй пакуль не вырашана.

А нам застаецца толькі спадзявацца на 
лепшае і працаваць. Не будзе Алімпіяды ў 
Токіа – дачакаемся Гульняў у Францыі. Ніхто 
не памёр – ужо добра. Жыццё працягваецца.

– Заробкі для трэнераў і спартсменаў у 
такой сітуацыі захоўваюцца?

– Пакуль у дыяпазоне гэтага года ўсё 
захавалася на ранейшым узроўні. Што далей? 
Я не ведаю. Напэўна, спартсмены выступяць 
на чэмпіянаце Беларусі, пакажуць пэўныя 
вынікі, ад якіх і будуць адштурхоўвацца пры 
вызначэнні будучых заробкаў.

Вядома, што ў спартсменаў аплата працы 
залежыць ад паказаных вынікаў, а таму 
былыя перамогі трэба пацвярджаць. Што і 
можна будзе зрабіць падчас нацыянальнага 
першынства.

– У камандзе ўсе здаровыя?
– Дзякуй Богу, праблем ні ў кога няма.

Алесь СІВЫ.

«Хай свеціцца імя тваё, Беларусь!»
Каханне, любоў да Беларусі, да маці, да роднай мовы 

ў вершах народнага паэта Беларусі Рыгора Барадуліна.

КРЫЖаванКа

Па гарызанталі: 1.«… 
хараства, я верны ваш халоп, // 
Капрызаў Вашых неадступны 
лёкай» – з песні «… хараства» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка А.Камоцкага). 8.Японскае 
нацыянальнае адзенне. 
9.Раённая газета (разм.). 10.Для 
добрага ката і ў лютым … 
(прык.). 13.Калі зімой …, то 
летам раса (прыкм.). 14.«Зямлю 
бацькоў // Я так люблю, // 
Што ненавідзець // Маю … !» 
– з верша Р.Барадуліна «Зямля 
бацькоў». 15.«Пакуль каханая – 
// Сусвет перапаўняе . // А зне-
любее – засланяе …» – з верша 
«Кветкай цвіце…». 18.«За Вамі 
я ішоў на … зямлі // На выспу 
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забыццём былі». 19.Люты-
бацюхна з зімы … збівае 
(прык.). 22.«Каб сам сабою стаў 
народ, // Пачуўшы … роднай 
мовы» – з верша «Роднаму 
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хае бегемот», «Кобра ў торбе» 
– зборнікі вершаў для дзяцей 
Р.Барадуліна. 32.Грамадскі 
дзеяч – выбітны аратар і 
публіцыст. 33.Тое, што набыта.

Па вертыкалі: 1.Імя 
маці Р.Барадуліна, якой ён 
прысвяціў шмат твораў. 
«Пакінула мне на зямлі 
// цяпло // … Андрэеўна, 
вогнепаклонніца» – з верша 
«Вогнепаклонніца». 2.Люты 
– … звярыных вяселляў 
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паўночнай цішы» – з вер-
ша «Эрас і Псіхея» паэта, 
каталіцкага святара Казіміра 
Сваяка, які вёў набажэн-
ствы на беларускай мове і 
адчыняў на Астравеччыне 

беларускамоўныя школы; 
19 лютага – 130 гадоў з дня 
яго нараджэння. 4.Раздзел 
кнігі. 5.Яравая пшаніца 
(разм.). 6.«Бяліла … на світку 
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Беларусь !» – з верша паэ-
та «… наступнасці». 11.«Ты 
– … , ты нашых краёў, // 
Арыстакратка кахання» – 
з верша «Арыстакратка». 
12.«… ад маці» – кніга вершаў 
паэта, у якой ён услаўляе 
тры святыні: Маці, Мову і 
Малітву. 16.Літаратурны твор 
алегарычнага зместу. 17.«І вы 
прыходзілі парою ў сны, // 
Далёкая, як … трапяткая» – з 
верша «Раманс». 20.Тое, што і 
ўзгорак. 21.«Жвірынкі лірыкі 
на дне // Ракі // Па імені …» 
– з верша «Жвірынкі лірыкі 
на дне». 24.«Дык шануй, 
беларус, сваю мову, – // Гэты 
… наш на вечныя годы» – 
з верша А.Гаруна «Ты, мой 
брат, каго завуць беларусам». 
26.Паданне пра якую-небудзь 
падзею. 27.«Хай беларус бела-

руса // Будзе любіць як бра-
та. // Светлая імем Ісуса // 
Наша крывіцкая …» – з вер-
ша Р.Барадуліна «Маленне за 
Беларусь». 28.«Помніць кож-
най масніцы спеў, // Кожны 
… у прыціхлай хаце» – з песні 
«Трэба дома бываць часцей» 
на словы Р.Барадуліна (музы-
ка І.Лучанка). 30.«Ды калі ты 
не бязродны … – // Гавары са 
мной па-беларуску» – з вер-
ша Я.Янішчыц «Будзе слоту 
абвяшчаць прагноз».

Адказы на 
крыжаванку

Па гарызанталі: 1.Княгіня. 
8.Кімано. 9.Раёнка. 10.Сакавік. 
13.Іней. 14. Права. 15.Свет. 
18.Край. 19.Рогі. 22.Гукі. 
23.Вясна. 25.Блін. 29.Каханка. 
31.Азбука. 32.Трыбун. 
33.Здабыча.

Па вертыкалі: 1.Акуліна. 
2.Час. 3.Косы. 4.Глава. 
5.Ярка. 6.Лён. 7.Малітва. 
11.Беларуска. 12.Евангелле. 
16.Байка. 17.Зорка. 20.Пагорак. 
21.Жанчына. 24.Скарб. 26.Сказ. 
27.Хата. 28.Кут. 30.Сын.

лявон ЦЕлЕШ.
г.Дзяржынск.

мазаІКа

мазаІКа

Ізноў гульня…
Чэмпіянат Беларусі па хакеі на траве працягнецца ў чэрвені.

Як стала вядома, жаночае 
першынство працягнецца 5–6 
чэрвеня. Камандам засталося згуляць 
шэсць тураў, пасля чаго чатыры 
лепшыя дружыны будзе чакаць 
серыя плэй-оф: у паўфінальнай серыі 
для выхаду ў фінал трэба атрымаць 
дзве перамогі, у фінальнай – тры 
перамогі.

Му ж ч ы н ы  пач н у ц ь 
спаборніцтвы 6–7 чэрвеня. Ім трэба 
згуляць шэсць тураў, пасля чаго 
чатыры лепшыя каманды таксама 
сустрэнуцца ў паўфінальнай і 
фінальнай серыях.

На пачатку красавіка чэмпіянат 
Беларусі быў прыпынены з-за 
каранавіруса.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права ўступаць 
у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць дру ка вац ца 
ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі сродку масавай 
інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь (па с вед чан не аб 
дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.). Над ру ка ва на  ў друкарні дзяржаўнага прадпрыемства «Выдавецтва  
«Беларускі Дом друку». ЛП №93/106 ад 30.04.2004.  Пр-т Незалежнасці, 79/1, 220013, г. Мінск. Падпiса на ў друк 
10.08.2020 у 17.00. Аб'ём 4 друк. ар ку шы. Ты раж  22 040 экз. За каз № 2504.

Из пЕРвЫХ уСт дуХОЎнаЕ
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21 Тады Ісус паклікаў дзіця, 
паставіў яго сярод іх і сказаў: 
праўду кажу вам, калі  
не навернецеся і не станеце  
як дзеці, не ўвойдзеце  
ў Царства Нябеснае.
Святое Евангелле паводле Мацвея, 18: 2–3 

Святы Аўгусцін сказаў: 
«Калі не паверыце — не зразумееце».
Дык зразумей, душа мая: 
дзеці — Божыя пасланнікі на зямлі, 
яны — жывы помнік 
Божай міласэрнасці, 
яны — рабы праведнасці. 
Хто з іх шукае гонару, 
той не варты яго.
Засцеражэм 
дзяцей нашых ад памылак,
якія мы самі зрабілі,
і Бог падможа ім стаць святымі.
А мы,
бацькі і выхавальнікі,
давайце павольна-павольна сталець,
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22 Зірніце на птушак нябесных: 
яны не сеюць, і не жнуць, і не 
збіраюць у жытніцы; і Айцец 
ваш Нябесны корміць іх.

Святое Евангелле паводле Мацвея, 6: 26 

Уладар нябесны!
Калі чалавек гаспадар на зямлі,
калі ён частка Тваёй прыроды,
то чаму адзін ён
у поце здабывае сабе хлеб?
Чаму птушак, звяроў, 
якія не сеюць, не жнуць, 
Ты корміш?
Чаму птушкі лёгкія ў палёце? 
Чаму ім заўсёды весела? 
Вольнымі птушкамі 
ўлятаюць у душу 
словы Уладара Нябеснага: 
«Каб быць задаволеным жыццём, 
навучыся, Чалавек, 
цешыцца тым, што ёсць. 
У беднасці нараджаюцца 
багатыя думкі.
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бо вельмі ж хутка 
прыходзіць старасць,
якой ніхто не жадае.
Давайце, як вучыць Сын Божы,
павернемся да дзяцей нашых,
зразумеем, палюбім іх шчыра,
не стомімся слугаваць ім,
па-добраму зайздросціць ім,    
бо незайздросная доля ў таго,
каму ніхто не зайздросціць.
Давайце будзем як дзеці,
інакш не ўвойдзем 
у Царства Нябеснае.
За дзяцей нашых 
памолімся
на ўсходзе дня,
на захадзе сонца.

Амін.
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Станеш багатым,
калі будзеш жадаць 
толькі неабходнага, 
калі страціш цікавасць да таго, 
чаго не маеш і мець не зможаш. 
Не рабіся рабом багацця, 
прага да яго — смала, 
якая склейвае духоўныя крылы. 
Спакуса нажывы заўсёды стукаецца
ў твае дзверы, 
але ж ад цябе залежыць, 
ці ўпусціш ты яе. 
Запомні, Чалавек, 
багаты той,
хто любіць раздаваць...» 
Твая праўда, Уладар: 
канцы з канцамі 
можна зводзіць без канца. 

Амін.

Уладзiмiр ЛIПСКI

«Памiлуй i ўзвысь»
Малiтвы.

(Працяг. Пачатак у №№ 53-62.)
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Гатэль у ацалелым даваенным доме 1910 года, 
дзе спыняўся прэзідэнт Польшчы і вядомыя рэжысёры

У сувязі з COVID-19 робім усё неабходнае:

вул. Смольна 14 Варшава

Jaroslaw Chołodecki, г. Варшава, Польшча

bbwarsaw.com дэзынфікуем пакоі і ўсе паверхні;
сняданкі падаем ва ўласным дворыку;
частуем нашых гасцей уласнай гароднінай, кавай і мёдам з даху гатэля;
прапаноўваем бясплатныя ровары як альтэрнатыву грамадскаму транспарту

Для тых, хто шукае адметнае месца для начлегу

ООО «ИРВИНГА ГРУППА» УНП 191751509

Хто такі Брэндан Козун?
Мінскае хакейнае “Дынама” дасягнула дамоўленасці аб падпісанні кантракта з канадскім хакеістам.

Светлана Зеленковская 
пережила стремительные роды

Младшего сына Мирона известная белорусская актриса родила очень быстро. За полчаса до его рождения 
она еще собиралась в магазин и на тусовку с друзьями – на роды не было даже намека!

Владимир ЯПРИНЦЕВ:
«И после болезни ежедневно 
пробегаю 10 километров…»

Бизнесмен и чемпион мира по самбо рассказал «Народной Воле» о легендарном борце Александре Медведе, 
о государстве и чиновниках, о жизни после того, как переболел коронавирусом.

На днях стало известно, 
что Министерство культуры 
Беларуси отменило тендер на 
создание фильма для детей и 
юношества, проект не получит 
государственного финансиро-
вания. Победителем тендера 
был признан проект Андрея 
Кудиненко «Десять жизней 
Медведя», посвященный био-
графии легендарного белорус-
ского спортсмена.

Как сообщает TUT.BY, кар-
тина в жанре мелодрамы долж-
на была рассказать о жизни 
Александра Васильевича – 
борца вольного стиля, трех-
кратного олимпийского чем-
пиона.

– Я не хочу винить все 
государство в том, что не наш-
ли финансирования на фильм 
об Александре Васильевиче 
Медведе, – говорит Владимир 
ЯПРИНЦЕВ. – И даже не 
исключаю, что, возможно, в 
Министерстве культуры есть 
чиновники, которые никогда о 
Медведе не слышали.

Поэтому здесь не государ-
ство виновато, а конкретные 
люди. Вот, например, при-
летаем мы в какой-нибудь 
аэропорт, и таможенник или 
пограничник, у которого дома 
неприятности или он просто 
не выспался, встречает вас 
с суровым лицом. И мы уже 
виноваты только потому, что у 
него плохое настроение. А мы 
думаем: «Ага! Виновата стра-
на и Таможенный комитет!» 
Но это же не так, правильно?! 
Этого таможенника воспиты-
вали мама, папа, школа. Где-то 
недовоспитали…

Но я на днях встречался 
с друзьями-борцами, и все 

просто уверены, что юбилей-
ный, 50-й, турнир на призы 
Александра Медведя пройдет 
очень красиво и благород-
но. И мы даже не думали о 
том, что нам кто-то должен 
помогать, что нам чем-то обя-
зано Министерство культу-
ры. Мы знаем, что Александр 
Васильевич – наш кумир, и 
таким он останется для всех 
нормальных людей.

– Если на фильм не хвата-
ет денег, может, тогда стоило 
бы обратиться к обществен-
ности, к бизнесменам, чтобы 
они помогли профинансиро-
вать проект?

– Когда я слышу фами-
лию Медведь, то у меня мороз 
по коже идет. Он для меня 
– настоящая легенда! И я, 
например, считаю унизитель-
ным просить на фильм у того 
же Министерства культуры. 
Лучше я сам поступлю так, как 
должен поступить.

И, вы знаете, борцы – это 
такие люди, которые в первую 
очередь на Бога и на себя наде-
ются. Может, у Министерства 
культуры на самом деле 
финансовые проблемы, откуда 
я знаю? Почему я должен на 
них надеяться? Только на себя!

Кстати, бывший министр 
спорта и туризма Юрий 
Леонидович Сиваков лично 
предлагал мне быть у него 
заместителем, но я сказал, что 
не достоин. Не хватает «вер-
тикальных» знаний. Считаю, 
что председателем Федерации 
самбо я был достойным, а вот 
на должность замминистра 
спорта еще нужно подучиться, 
как Чапай говорил.

– Как считаете, фильм о 
Медведе все равно появится?

– Уверен в этом. Если не 
Министерство культуры сде-
лает, то обязательно найдут-
ся люди, которые осуществят 
этот проект.

Как уже говорил, в сен-
тябре этого года будет юби-
лейный турнир на призы 
Александра Васильевича, и 
не сомневаюсь, что, несмотря 
на пандемию в мире, приедет 
очень много друзей легендар-
ного спортсмена. Как говорят, 
нельзя остановить планету, 
которая крутится. Поэтому 
уверен, что и финансирование 
найдется, и фильм будет.

– Если уж затронули тему 
пандемии… Вы же сами весной 
переболели коронавирусом, как 
себя сейчас чувствуете?

– Болезнь мои планы, без-
условно, поменяла. На прошлой 
неделе, например, я должен 
был с друзьями совершать вос-
хождение на Эльбрус, но увы… 
Врачи не рекомендовали, хотя 
я не сомневаюсь, что поднялся 
бы. Но это уже гордыня. Когда 
ты говоришь, что ты какой-то 
особенный, то это неправильно. 
Надо спокойно ко всему отно-
ситься и реально оценивать 
ситуацию. И надо видеть зна-
ки, которые тебе посылает Бог. 
Так что походы в горы пока что 
пришлось отложить на более 
поздний срок.

Кстати, друзья на Эльбрусе 
все равно побывали и даже 
подняли на вершину мою 
фотографию! Сказали мне: 
«Ты, брат, был с нами!» Мне 
это, конечно, очень приятно.

– Владимир Геннадьевич, 
знаю, что вы большой люби-
тель бега. От пробежек после 
болезни не отказались?

– Не отказался и дистан-
цию оставил прежнюю – в 
среднем ежедневно пробегаю 
по 10 километров. А вот темп 
уменьшил.

Врачи говорят, что неже-
лательна интенсивность в 
движениях, рывковая работа. 
Ходить и бегать надо в одном 
темпе, чтобы легкие раскры-
лись, продышались и кровь 
насытилась кислородом.

– Сейчас медицинское 
обследование проходите 
регулярно?

– К сожалению, нет. Не 
обследуюсь, пока, как говорят, 
жареный петух в одно место 
не клюнет. И это плохо.

– В сентябре в Минске пла-
нируется полумарафон, раньше 
вы принимали в нем участие. 
Сейчас какие планы на забег?

– Хочется, безусловно, но 
буду смотреть на состояние здо-
ровья и исходить из тех реко-
мендаций, которые дадут врачи.

К тому же осенью в Минске 
пройдет чемпионат мира по 
самбо среди ветеранов, мы удо-
стоились такой чести. Как гово-
рится, не было бы счастья, да 
несчастье помогло. Нидерланды 
должны были принять первен-
ство, но из-за пандемии оно не 
состоялось. Теперь фестиваль 
борьбы пройдет в «Стайках».

– Говорят, что осенью 
может начаться вторая волна 
коронавируса…

– Я об этом не думаю, 
как будет, так и будет. 
По-прежнему постоянно мою 
руки и соблюдаю рекоменда-
ции медиков.

У меня выработались анти-
тела, и я свой человеческий 
долг выполнил – пошел и сдал 
плазму. И по крайней мере двум 
человекам она пригодилась…

Алесь СИВЫЙ.
Фото: tribuna.com.

ЛЕГІЯнЕРЫ

ЧаСтнаЯ ЖИзнь

Як паведамляе прэс-служба клу-
ба, 30-гадовы форвард Брэндан 
Козун папярэднія сезоны правёў у 
КХЛ, выступаючы за фінскі “Ёкерыт”, 
яраслаўскі “Локомотив” і магнітагорскі 
“Металлург”. Усяго ў КХЛ нападаючы 
правёў 308 гульняў, на яго рахунку 230 
ачкоў (86 галоў і 144 галявыя перада-
чы). Пагуляў хакеіст і ў НХЛ, правёў 20 
матчаў за “Таронта”. У складзе зборнай 
Канады станавіўся бронзавым прызёрам 

маладзёжнага чэмпіянату свету 2010 года 
і бронзавым прызёрам Алімпіяды-2018.

“Беларускі клуб можна павіншаваць з 
гэтым трансферам, – піша sport-express.
ru. – Канадзец павінен быў выступаць за 
кітайскі “Куньлунь”, дэталі кантракта 
ўжо былі абмеркаваны. Але тут свет 
абваліўся з-за каранавіруса, кітайская 
каманда апынулася на мяжы знікнення, а 
пераезд у Расію адбыўся толькі на ўмове 
сур’ёзнага скарачэння бюджэту. Кажуць, 

што Брэндану адразу прапанавалі на 50 
працэнтаў менш, чым ён атрымліваў 
раней. Ігрок адмовіўся і знайшоў іншы 
варынят у КХЛ.

Дарэчы, апошні сезон у Брэндана быў 
не вельмі ўдалы, бо пераход адбыўся з-за 
сквапнасці, а не таму, што так было 
лепш для кар’еры. Былы віцэ-прэзідэнт 
магнітагорскага “Металлурга” Генадзь 
Вялічкін даў шмат грошай – легіянер, 
зразумелая справа, пагадзіўся. Але ў 

выніку ўсё апынулася ганьбай. Пасля 
47 ачкоў у Яраслаўлі ён набраў усяго 23 
за “Металлург”, і на яго гульню многія 
пляваліся.

Зрэшты, асудзіць Козун за пераход 
нельга. Ён у гэтай лізе, каб зарабіць 
пабольш грошай. Упэўнены, што Брэндан 
спатрэбіцца Мінску, ды і наогул ата-
ка беларускай каманды з кожным днём 
становіцца ўсё больш сімпатычнай…”

Алесь СВЯТлАНІЧ.

«Спонтанность, легкость и 
полное доверие – именно это 
пришло в мою жизнь с рож-
дением Мирона, – рассказала 
Светлана в «Инстаграме». – Я 
наконец-таки увидела, почув-
ствовала, открыла и узнала 
себя. Теперь я в ладу с самой 
собой. И наслаждаюсь полно-
той и достаточностью. И всё 
хорошо.

Мирон – это Ракета! 
Мирон – это Свобода выбора 
и радостное, захватывающее 
приключение!

Рекордно стремительные 
роды. От первой схватки до 
появления Мирона – 40 минут. 
Я на полном серьезе. Когда 
начались роды, собиралась на 
уже традиционный субботний 
Эко-Уикенд. Состояние было 
таким легким, ненапряжным 
и совсем не напоминало роды. 
О том, что Мирон появится 
через 40 минут, я даже помыс-
лить не могла. Наносила 
последние штрихи по маки-

яжу и подкручивала волосы, 
подбирала одежду. Но всё ста-
ло очень быстро развиваться, 
хотя и совсем не было боль-
но. Где-то на 15-й минуте я 
всё-таки поняла, что это уже 
не шуточки, и стала вместе 
с няней Наташей собирать 
вещи и параллельно звонить 
в «скорую». Только я туда 

позвонила, как почувствова-
ла, что «скорая» не успеет... 
Спокойная, как удав, напра-
вилась к теперь уже «священ-
ному» дивану, Наташа успе-
ла бросить плед, понимая на 
ходу, какая ответственность 
сейчас на нее свалится. Мы обе 
были прекрасны и сильны, мы 
это сделали легко и спокойно. 

Мирон неожиданно родился 
дома. Роды очень смело и уве-
ренно приняла наша доблест-
ная няня Наташа. В середине 
родов я додумалась позвонить 
моей подруге и крестной годо-
валого Феди, которая при-
нимала роды у меня в 2019 
году, она сориентировала нас 
с Наташей, как дальше быть 
с Мироном, и уже подготав-
ливала нас к перерезанию 
пуповины. «Скорая» приехала 
спустя 20 минут после родов 
и, слава Богу, пуповину пере-
резали медики, а не мы садо-
выми ножницами…”

Мирон – четвертый сын 
Сергея Михалка.

Вместе со Светланой 
Зеленковской музыкант вос-
питывает шестилетнего 
Макара и годовалого Федора.

В первом браке с солист-
кой группы «Мантана» 
Алесей Берулавой в 1995 году 
у Михалка родился сын Павел.

Алина ВЕТРОВА.

Паколькі ў рэдакцыі няма магчымасці рэцэнзаваць і вяртаць нявыкарыстаныя матэрыялы, яна пакідае права 
ўступаць у перапіску за сабой. За iнфар ма цыю, раз меш ча ную ў рэк лам ных аб'явах, рэ дак цыя не ад каз вае. Мо гуць 
дру ка вац ца ма тэ ры я лы, у якiх пазiцыя аўта раў не пад зя ля ец ца га зе тай. Па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі 
сродку масавай інфармацыі №947 ад 6 студзеня 2010 г. выдадзена Міністэрствам інфармацыі Рэспублікі Беларусь 
(па с вед чан не аб дзяр жаўнай рэгістра цыі №224 ад 6 са кавіка 2000 г.).
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Вось дык  
злодзей!

Бібліяклептаманам назы-
ваюць чалавека, які крадзе 
кнігі. Адзін з самых вядо-
мых бібліяклептаманаў – 
Стывен Блумберг, які скраў 
больш за 23.000 рэдкіх кніг 
з 268 бібліятэк. Каб скласці 
сваю калекцыю, якая ацэнь-
ваецца прыкладна ў 20 
мільёнаў долараў, Блумберг 
выкарыстоўваў самыя раз-
настайныя метады: часам ён 
прабіраўся ў бібліятэку цераз 
вентыляцыйную сістэму і 
нават шахту ліфта.

Правапіс 
рэфармаваўся 

двойчы
У 1918 годзе мовазнаўца 

і грамадска-палітычны дзеяч 
Браніслаў Тарашкевіч выдаў 
“Беларускую граматыку для 
школ” кірыліцай і лацінкай. 
Гэта была першая практыч-
ная граматыка. Канешне, 
былі ў яе і пэўныя недахо-
пы, якія дапрацоўваў у сва-
ёй граматыцы Язэп Лёсік. 
Распрацаваны ім правапіс 
называецца класічным, 
або “тарашкевіцай”. З 1933 
года ў выніку разгортван-
ня русіфікацыі замацавала-
ся так званая “наркамаўка”. 
Гэты правапіс рэфармаваўся 
двойчы: у 1956-м і ў 2008 год-
зе. Апошнім варыянтам мы 
карыстаемся сёння.

Калі чытаеш – 
менш міргаеш

У сярэднім мы міргаем 17 
разоў у хвіліну, 14.280 разоў за 14 
гадзін у дзень, 5,2 мільёна разоў 
на год. Калі чалавек чытае, ён 
міргае менш, таму нашы вочы 
вельмі стамляюцца.

Зялёны колер 
вачэй – рэдкі

Мяркуецца, што толькі 2 
працэнты насельніцтва све-
ту маюць зялёныя вочы, што 
азначае, што іх менш за тых, 
у каго радужная абалонка мае 
кары, чорны, блакітны, шэры 
колер. Гэта можа быць па 
шэрагу прычын.

Разумныя 
дэльфіны

Дэльфіны ведаюць свае 
– прыдуманыя самастойна – 
імёны, ведаюць, як клічуць 
сяброў і знаёмых. Знаёмячыся, 
прадстаўляюцца. І потым 
звяртаюцца адзін да аднаго па 
імёнах.

Врач назвала количество 
сала, которое можно 

съесть за день без вреда
Есть его необходимо в первой половине дня

Врач-диетолог Маргарита Королёва назвала коли-
чество сала, которое можно съесть за день без вреда 
для здоровья. Об этом специалист сообщила в беседе 
с ФАН.

Королёва отметила, что сало является полезным 
для здоровья мужчин и женщин продуктом. Дело в 
том, что он богат арахидоновой кислотой, которая 
влияет на построение гормонов. Помимо прочего, 
она оказывает положительное воздействие на репро-
дуктивную функцию человека.

Также этот продукт полезен для иммунитета, что 
особенно важно во время распространения вирусных 
инфекций.

Специалист сообщила, как необходимо есть сало, 
чтобы не нанести вред здоровью. По ее словам, чтобы 
избежать задержки жидкости из-за потребления этого 
соленого продукта, его следует есть в первой половине 
дня и в небольшом количестве: «Небольшого кусоч-
ка, 50–100 граммов в день, вполне достаточно для 
того, чтобы получить всю пользу из этого продук-
та. Зимой сало может приниматься на регулярной 
основе, изо дня в день. Маленький кусочек сала можно 
положить на какой-нибудь хрустящий хлебец».

Віктара Ганчарэнку выціснулі з ЦСКА
А яшчэ напярэдадні футбольныя спецыялісты і прадстаўнікі СМІ гадалі: ці дапрацуе беларускі трэнер у армейскай камандзе да канца сезона?

Вясной мінулага года, пас-
ля таго як ЦСКА прайграў 
піцерскаму «Зениту» 0:4, Віктара 
Ганчарэнку ўжо адпраўлялі ў 
адстаўку, а ў СМІ пачалося такое 
цкаванне, што Віктар Міхайлавіч 
махнуў на ўсё рукой і з’ехаў у 
Беларусь.

Затым, безумоўна, эмоцыі 
ўлягліся і ў трэнера, і ў яго 
крытыкаў, і ўсе сышліся на тым, 
што Ганчарэнка павінен вярнуцца ў 
каманду і працягваць працу.

Нядаўняе паражэнне ЦСКА ад 
«Зенита» не стала каталізатарам 
для новай порцыі крытыкі 
ў адрас Ганчарэнкі, бо яго і так 
крытыкавалі літаральна штодзень.

Хто толькі не шпурляў камяні ў 
агарод беларускага трэнера!

«Я першы сказаў, што Ганчарэнка 
не спраўляецца са сваімі абавязкамі, 
гэта бачна, – заявіў футбольны агент 
Дзмітрый Сялюк. – За ўвесь час пра-
цы ён не дасягнуў выніку. ЦСКА з ім 
становіцца ўсё горш, горш і горш.

Яшчэ мінулым летам яго трэ-
ба было адпусціць. Кіраўніцтву ўжо 
трэба зразумець: чым даўжэй яны 
будуць трымаць яго, тым горш буд-
зе камандзе. Тое, што чырвона-сінія 
кагосьці часам перамагаюць, нічога 
не азначае. На ўзроўні Лігі Еўропы 
яны не могуць выступаць.

Які сэнс яго трымаць? 
Ганчарэнка – гэта дробны трэ-
нер для дробнай каманды, ўзровень 
«Уфы», «Тамбова» альбо беларускага 
клуба. Чым хутчэй ён сыдзе, тым 
лепш. Віцю час ісці на выхад!»

Вядомы расійскі журналіст 
Васіль Уткін выказаўся пра 
Ганчарэнку больш далікатна: «Калі 
казаць пра яго трэнерскія здольнасці 
ў ЦСКА, то, на мой погляд, тут 
адбываецца цікавы феномен.

Праца ў ЦСКА паказвае: у 
Ганчарэнкі ёсць столь, у якую ён 
упіраецца. Упіраецца Віктар у пер-
шую чаргу ў тое, што рана ці позна 
калектыў перастае яго цярпець. Ён 
не прыхільнік гнуткай палітыкі, 
калі што, то адразу закручвае 
гайкі.

Між тым любая амбіцыйная 
каманда – гэта складанае, штод-
зённае выбудоўванне адносін з 
амбіцыйнымі людзьмі.

Я думаю, што шанцаў у 
Ганчарэнкі мала…»

На мінулым тыдні некато-
рыя расійскія СМІ паведамілі, 
што кіраўніцтва ЦСКА мае намер 
пакінуць Ганчарэнку на пасад-
зе галоўнага трэнера да заканчэн-
ня дзеяння кантракта (пагадненне 
з беларускім спецыялістам павінна 
было закончыцца летам гэтага года).

Але ўчора стала вядома: 
Віктар Ганчарэнка пакінуў паса-
ду галоўнага трэнера ЦСКА «па 
пагадненні бакоў».

Нагадаем, што Віктар Ганчарэнка 
ўзначальваў маскоўскую каман-
ду са снежня 2016 года. Пад яго 
кіраўніцтвам чырвона-сінія 
заваявалі Суперкубак Расіі і 
двойчы станавіліся сярэбранымі 
прызёрамі расійскай Прэм’ер-лігі.

Алесь СВЯТлАНІЧ.

ЦІКава

пОЛЕзнО знать ГРОмКОЕ дЕЛО

У академика Александра Белецкого  
забрали полмиллиона долларов
Деньги изъяли в доход государства по решению суда.

Как сообщала «Народная Воля», в феврале 
2019 года Минский городской суд признал 
61-летнего профессора, члена-корреспон-
дента НАН Беларуси, академика, лауреата 
Госпремии виновным в получении взяток.

Экс-директора РНПЦ травматологии и 
ортопедии Александра Белецкого задержали 
летом 2018 года. Бывший председатель КГБ 
Валерий Вакульчик рассказывал, что при 
обыске в гараже и по месту жительства у него 
нашли не только коллекцию дорогого алкого-
ля, но и 500 тысяч долларов наличными. Их 
арестовали. Белецкого приговорили к семи 
годам и шести месяцам лишения свободы с 
конфискацией имущества.

Когда в Уголовный кодекс были внесены 
изменения, согласно которым исключалось 
дополнительное наказание в виде конфиска-
ции, академик обратился в суд.

«В связи со вступлением в силу закона 
Республики Беларусь от 19 июля 2019 года 
прошу прекратить исполнение приговора в 
части конфискации имущества и освобо-
дить меня от дополнительного наказания», 
– зачитывали в суде заявление Александра 
Белецкого.

«С учетом установленных по делу обсто-
ятельств Белецкий подлежит освобождению 
от назначенного дополнительного наказа-
ния в виде конфискации имущества, – цити-
ровал TUT.BY решение судьи Валентины 
Зенькевич. – Следует отменить арест, 
наложенный на имущество осужденного».

В решении суда, как отмечалось в публи-
кации, было перечислено всё, что вернут вра-
чу: две памятные монеты чемпионата мира по 
хоккею 2014 года; памятную монету святите-

ля Николая Чудотворца; деревянную коробку 
с блюдцем, подстаканником и ложкой; более 
125 тысяч долларов на счетах в банках; авто 
BMW X3; гараж и квартиру в Минске; здание 
в Ратомке; парковочное место; 65 тысяч евро; 
354.600 долларов; облигации на сумму в 15 
тысяч долларов; iPhone.

«Невероятно! Суд вернул осужденному за 
взятки академику Белецкому полмиллиона 
долларов!» – такие заголовки моментально 
разлетелись по интернету.

Но, как оказалось, долго радоваться ака-
демику и его семье не пришлось. По иску 
представителя Генеральной прокуратуры 
денежные средства почти сразу взыскали в 
республиканский бюджет.

В Генеральной прокуратуре отказались 

подробно прокомментировать данное дело, 
сославшись на то, что, мол, неудобно высту-
пать с комментариями, когда уже есть реше-
ние суда. Но объяснили, что деньги были 
взысканы в госбюджет на основании норм 
закона о борьбе с коррупцией «в интересах 
государства».

«Есть нормы закона, которые позволяют 
это сделать, – говорят в прокуратуре. – И 
это далеко не единичный случай. Академик 
Белецкий далеко не единственный, с кем так 
поступили».

Поскольку Генеральная прокуратура при 
подаче искового заявления освобождена от 
уплаты госпошлины, ее, по решению суда, 
должен оплатить Белецкий. Стоит заметить, 
что это было еще в феврале минувшего года.

Успела ли семья Александра Белецкого 
воспользоваться деньгами, которые суд 
постановил вернуть? Как проходила проце-
дура их возвращения и повторного изъятия? 
Средства перечислили на расчетный счет или 
привезли, грубо говоря, в том же чемоданчи-
ке, в котором их изъяли из гаража?

Как выяснила «Народная Воля», после 
того как на изъятые деньги следователь нало-
жил арест, они находились на хранении у 
государства. Физически после решения суда 
эти деньги никто семье Белецкого не возвра-
щал. Их вернули только юридически в связи 
с тем, что отменили конфискацию, но по иску 
Генеральной прокуратуры их сразу же и взы-
скали в республиканский бюджет.

Сейчас Александр Белецкий отбывает 
наказание в витебской исправительной коло-
нии № 3 в поселке Витьба.

Марина КОКТЫШ.
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Калі дама выпіла бутэльку алкаголю без закускі, значыць, яна 
на дыеце.


Мая жонка патэлефанавала і сказала, што, калі я праз 10 хвілін 

не прыйду дамоў, яна аддасць тое, што прыгатавала, нашаму 
сабаку. Я праз 5 хвілін ужо быў дома – не хачу, каб штосьці 
здарылася з беднай жывёлай.


Чалавек можа вынесці ўсё! Калі зняць ахову на прахадной…


– Дзядуля, можа, табе сядзелку наняць?
– Не, я яшчэ малады. Знайдзі мне ляжалку!


– Юля, да цябе прыйшлі.
– Дакладна да мяне?
– Ну не ведаю… Спыталіся: «Дзе гэтая гадаўка?»


– У вас ёсць рэкамендацыі з папярэдняга месца працы?
– Так, мне рэкамендавалі шукаць іншую працу.


Тоне трансатлантычны лайнер. Памочнік капітана аб’яўляе:
– Увага! Першымі ў шлюпкі садзяцця пасажыры, якія куплялі 

квіткі ў крэдыт!


На рынку.
– Што вы мне ўчора замест мёду прадалі?! Гэта проста палены 

цукар!
– Дык там жа так і напісана: «Мёд ліпавы».

УСМІХНІЦЕСЯ…

КРЫЖАВАНКА

Жніўныя прыпевачкі

Па гарызанталі: 2.«Скачуць птушкі, скачуць жабы, // Скача 
нават … . // Ды нішто вышэй не скача, як на ўсё, на ўсё цана» 
(прыпеўка). 6.Пусты … галаву высока паднімае (прык.). 8.Прадукт 
працы. 9.«У гародзе парнікі, // Пад акном акацыя. // От каб так 
раслі гуркі, // Як расце …» (прыпеўка). 12.Ваўка ў …, а ён у луг 
(прык.). 13.«А моцныя рукі папары аруць, // каб … пакрыліся 
хлебам» – з верша Л.Геніюш «Там толькі». 14.Адзінка даўжыні ў 
Францыі. 15.«Цалаваў Алёну … над вадой» – з песні «Ручнікі» 
(сл.В.Вярбы, муз.М.Пятрэнкі). 16.Як хлеб ды …, дык усё ў нас 
(прык.). 17.«Ехаў … на кані, // Кася воду брала» – з белару-
скай народнай песні «Ехаў … на кані». 19. … ўпрыгожваюць не 
пярсцёнкі каштоўныя, а мазалі працоўныя (прык.). 20.Хто ў … 
глядзіць, той без хлеба сядзіць (прык.). 25.«Жніце, жнейкі мала-
дыя, // У вас … залатыя» – з беларускай народнай песні «А ў нас 
сёння зажыначкі». 26.Колькі … ні мудрыся, а лебедзем не будзе 
(прык.). 27.«У нядзелю п’ю, п’ю, // У панядзелак сплю, сплю, // У 
аўторак снапоў … жну, жну» (прыпеўка). 28.«Ляжа сноп у …, // 
Стане мэтлік, крыжок» – з верша Я.Купалы « Зажынкі».

Па вертыкалі: 1.Прыстасаванне для злучэння частак чаго-
небудзь. 3.Сельскагаспадарчая машына для ачысткі зярна; веял-
ка. 4.Прадмет, які нагадвае нітку. 5.«Зарадзіла гэтым летам // На 
палетках … . // А па хлебу рыкашэтам // Б’е бязлітасна цана» 
(прыпеўка). 7.Тое, што сіпата. 8.Вялікае лісцевае дрэва. 10.«Эх, … , 
выручалачка! // Ты і хлебушка, // Ты і салачка» (прыпеўка). 11.«А 
мой мілы – … , // А я бізнесменачка. // Цэлы год ён працаваў // 
На маю сукеначку» (прыпеўка). 16.«А … ў Хрысціны зноў нядоена 
стаіць. // Рэферэндум абвясцілі, // Як і дзе яе даіць!» (прыпеўка). 
18.«А дзед бабу на лапату // Перакінуў цераз хату, // І саломкай 
затрусіў, // Каб … не ўкусіў» (прыпеўка). 21.Насякомае з вельмі 
тонкай таліяй. 22.Агародная расліна, прыправа да ежы, якая 
ведае ўсё на свеце. 23.Від азартнай карцёжнай гульні. 24.«Глянь, 
пад асінамі леташні ліст, // Там падасінавік // Хітры, як …» – з 
верша А.Вялюгіна «Грыбы».

Адказы на крыжаванку
Па гарызанталі: 2.Сатана. 6.Колас. 8.Выраб. 9.Інфляцыя. 

12.Плуг. 13.Нівы. 14.Льё. 15.Янка. 16.Квас. 17.Ясь. 19.Рукі. 20.Неба. 
25.Сярпочкі. 26.Качка. 27.Сорак. 28.Снапок.

Па вертыкалі: 1.Скрэпа. 3.Арфа. 4.Ніць. 5.Збажына. 7.Сіп. 
8.Вяз. 10.Бульбачка. 11.Бізнесмен. 16.Кароўка. 18.Сабака. 21.Аса. 
22.Хрэн. 23.Ачко. 24.Ліс.

Лявон ЦЕЛЕШ.
г.Дзяржынск.

БЕЗ ФАНФАР
Два тыдні прайшло з моманту закрыцця Алімпійскіх гульняў у Токіа, 

падчас якіх мы сталі сведкамі і неверагодна прыгожых перамог, і драм, і 
слёз, і скандалаў.

Беларуская каманда, натуральна, даўно прызямлілася дома, але за гэтыя 
два тыдні пра тых алімпійцаў, якія заваявалі медалі, практычна нічога не 
чуваць. Журналісты не рвуць на часткі адзінага залатога медаліста Гульняў 
батуціста Івана Літвіновіча, не бачна яго на гарадскіх білбордах і штодзень 
на экранах тэлевізараў. А пра астатніх прызёраў і наогул ужо практычна 
забыліся.

Ды і самі спартсмены жывуць зараз у новых рэаліях – іншыя часы на 
дварэ. Цяпер нават рот раскрываць ім даводзіцца з аглядкай на чыноўнікаў, 
а калі раскрыў ды, барані Бог, не тое сказаў ці пра сітуацыю ў краіне 
выказаўся – гэта наогул жах!

Таму, калі пасля перамогі той жа Іван Літвіновіч адказваў у мікст-зоне на 
пытанні журналістаў і ў яго запыталіся пра ліст спартсменаў за новыя выбары і 
супраць гвалту, то пільная прадстаўніца Нацыянальнага алімпійскага камітэта 
адразу ж замахала рукамі: нельга пра такое пытацца і на такое адказваць! Праўда, 
сам Літвіновіч коратка акрэсліў сваю пазіцыю: маўляў, палітыкай асабліва не 
цікаўлюся, а паслявыбарныя падзеі ў Беларусі асабіста мяне не зачапілі.

Цяпер усё зразумела: каму цікавыя людзі, якія або самі баяцца выказац-
ца не толькі пра «галы, ачкі, секунды», або ім пад пагрозай рэпрэсій забаро-
нена гэта рабіць?

Дарэчы, у мінулым годзе ў кантрактах спартсменаў з’явіўся пункт, згодна 
з якім выступленні ў СМІ трэба ўзгадняць з кіраўніцтвам.

Напрыклад, цяпер ужо былога капітана зборнай Беларусі па баскетболе 
Кацярыну Сныціну, у якой кантракт заканчваўся 31 сакавіка 2021 года, 

гэты пункт не задаволіў, і яна пакінула нацыянальную каманду. Зрэшты, 
такіх прынцыповых няшмат.

А ўвогуле, сціплае маўчанне пасля Алімпіяды можна патлумачыць яшчэ 
і тым, што сказаць няма чаго.

Давайце паглядзім, як выступалі беларускія алімпійцы з таго часу, 
як краіна стала суверэннай. На Алімпіядзе ў Атланце ў 1996 годзе наша 
зборная заваявала 15 медалёў (1 залаты, 6 сярэбраных, 8 бронзавых). На 
Гульнях-2000 у Сіднее – 17 (3-3-11), у Афінах (2004) – 13 (2-5-6), у Лондане 
(2012) – 10 (2-5-3), у Рыа-дэ-Жанейра (2016) – 9 (1-4-4). І вось зараз у Токіа – 
усяго 7 медалёў (1 залаты, 3 сярэбраныя і 3 бронзавыя). Як бачым, марудна, 
але ўпэўнена рухаемся ўніз. Чым тут ганарыцца?

Многія наогул упэўнены, што скандал на Алімпіядзе з лёгкаатлеткай 
Крысцінай Ціманоўскай у пэўным сэнсе выратаваў спартыўных чыноўнікаў 
пасля правальнага выступлення на Гульнях, бо адцягнуў увагу вышэйшага 
кіраўніцтва на іншае.

Як вядома, падчас спаборніцтваў з-за адсутнасці неабходнай колькасці 
допінг-проб ад удзелу ў эстафеце былі адхілены тры беларускія спартсменкі, 
пасля чаго быў названы новы склад удзельніц. У яго ўвайшла і Крысціна, 
якая адразу ж адмовілася бегчы эстафету, да якой не рыхтавалася. Пасля 
гэтага было прынята рашэнне адправіць Ціманоўскую назад у Беларусь.

Сама спартсменка пазней заявіла, што на яе аказвалі ціск і спрабавалі 
вывезці з Японіі без яе згоды. У аэрапорце Токіа Ціманоўская звярнулася 
да супрацоўнікаў паліцыі і членаў МАК з просьбай разабрацца ў сітуацыі, 
зараз лёгкаатлетка разам з сям’ёй знаходзіцца ў Польшчы.

Міжнародны алімпійскі камітэт працягвае расследаванне інцыдэнту і 
можа нават перагледзець умовы ўдзелу беларусаў у Алімпійскіх гульнях.

Не вядома, чым закончыцца гісторыя, але спартыўныя функцыянеры 
раптам «забыліся» пра вынікі выступлення зборнай і дружна перакінуліся на 
асуджэнне «перабежчыцы» Ціманоўскай. Хто тут ужо будзе ўспамінаць пра 
алімпійскія перамогі і іх адсутнасць? Нашы чыноўнікі як адзін паўстаюць 
пад гукі фанфар, а зараз іх не чутно…

                   ПА-ЗА ГУЛЬНЁЙ
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з Алесем СIВЫМ

Аляксандр ХАЦКЕВІЧ:
«Павагу трэба заслужыць, 

а не вылізаць»
Былы галоўны трэнер зборнай Беларусі выказаўся пра тое, што ён думае пра беларускі футбол.

З кім 
згуляем?

Міжнародная 
федэрацыя хакея 

апублікавала расклад 
матчаў зборнай Беларусі 

на чэмпіянаце свету 
2022 года.

Першынство пройдзе ў 
Фінляндыі, беларуская каманда 
патрапіла ў групу В. Вось расклад 
гульняў:

14 мая – Швецыя–Беларусь,
15 мая – Беларусь–ЗША,
17 мая – Чэхія–Беларусь,
18 мая – Нарвегія–Беларусь,
20 мая – Латвія–Беларусь,
21 мая – Беларусь–Фінляндыя,
23 мая – Беларусь–

Вялікабрытанія.
Віктар ШПАК.

На YouTube-канале футбаліста Арцёма Мілеўскага 
ў Хацкевіча запыталіся, ці бачыць ён у бліжэйшай 
будучыні нейкія перспектывы трэнерскай працы ў 
Беларусі. Канкрэтна – у брэсцкім «Дынама».

«На сённяшні дзень гэта немагчыма, – адказаў 
Аляксандр Хацкевіч. – Улічваючы палітыку, якая 
праводзіцца вядучымі футбольнымі клубамі Беларусі. 
Звярніце ўвагу: ні адзін з іх не абараніў ад звальнення 
свайго трэнера.

Самае страшнае – гэта не тыя, хто «за» ці 
«супраць», а тыя, хто «і вашым, і нашым». А такіх, 
на жаль, вельмі шмат. Павагу трэба заслужыць, а не 
вылізаць. У Беларусі ж вельмі шмат такіх момантаў, 
якія… Зыходзячы з маёй філасофіі, не бачу там ніякай 
перспектывы.

Я быў у нацыянальнай зборнай і ўжо тады казаў: 
будучага ў яе вялікага няма. Улічваючы тое, як буду-
ецца праца з моладдзю. Сыдзе пакаленне Марціновіча і 
Кісляка – і будзе наогул прорва. Так, з’явіўся Лісаковіч, 
але гэта для мяне футбаліст-загадка. Судзяць ўсё 
роўна па зборнай. А яна вельмі далёка адстала».

Сяргей ЗАБЛОЦКІ.

Сердечно-сосудистые заболевания, к которым 
приводит употребление табака, – одна из главных 
причин смертей в мире. Курение вредит легким, 
мозгу, будущим детям. Лекцию об этом вам прочи-
тает кто угодно. Но есть другие вредные привычки, 
о которых говорят меньше. Они не менее, а может, 
и более губительны, чем сигарета, выкуренная после 
обеда. Исключать их из своей жизни по отдельности 
или все разом – ваш выбор. Но любой шаг, предпри-
нятый в этом направлении, сделает жизнь приятнее 
и, возможно, дольше.

Одиночество
Отсутствие социальных связей может быть и пря-

мой причиной смерти (некому прийти на помощь во 
время болезни или травмы), а может убивать медлен-
но. По данным Джулиан Холт-Ланстэд, психолога из 
университета Бирмингема, одиночество сокращает 
продолжительность жизни так же, как привычка 
курить по 15 сигарет в день.

Малоподвижный образ жизни
Офисный стул и удобный диван – главные вра-

ги здоровья городских жителей. Метаисследование, 
проведенное в 2014 году, показало, что чем больше 
времени человек проводит сидя или лежа, тем боль-
ше риск развития множества заболеваний – рака 

кишечника, легких и шейки матки. И неважно, зани-
маетесь ли вы спортом в свободное от работы время: 
стул, диван и кресло продолжают убивать вас, пока 
вы отдыхаете или работаете.

Недосып
Центры по контролю и профилактике заболева-

ний США предупреждают: нарушения сна – про-
блема национального масштаба. Ими страдают 
50–70 миллионов американцев. Им вторят экспер-
ты ВОЗ: недостаток сна увеличивает риск инфаркта 
и инсульта и почти так же опасен для сосудов, как 
курение.

Солнце и солярии
В 2014 году в журнале JAMA вышла статья, в кото-

рой ученые из Калифорнийского университета дока-
зывали, что солярии провоцируют рак кожи чаще, 
чем курение – рак легких.

Несбалансированное питание
Сахар, консервы, насыщенные жирные кислоты – 

всё это ВОЗ считает не менее опасным, чем сигареты. 
Исследование 2016 года подтвердило, что нездоровое 
питание убивает больше людей во всем мире, чем 
алкоголь, табак и последствия незащищенного секса 
вместе взятые.

Пять привычек, не менее вредных, 
чем курение

Даже если вы не курите, всегда найдутся привычки, которые стоит бросить 
или завести, чтобы продлить жизнь и сделать ее лучше.

ШАЙБУ!

ШЧЫРА

НА ЗАМЕТКУ!


